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                  1 қараша, 2023 жылғы дерегі бойынша 

ҚҰРМЕТТІ  ОҚЫРМАН!ҚҰРМЕТТІ  ОҚЫРМАН!
Газетке 2024 жылға жазылу науқаны басталды. Газетке 2024 жылға жазылу науқаны басталды. 

Жазылуды «Қазпошта» АҚ пошта байланысы ның Жазылуды «Қазпошта» АҚ пошта байланысы ның 
бөлімшелерінде, сондай-ақ, Ермеков көшесі, 33 үй, 8-қабат бөлімшелерінде, сондай-ақ, Ермеков көшесі, 33 үй, 8-қабат 

мекенжайы бойынша редакцияда ресімдеуге болады. мекенжайы бойынша редакцияда ресімдеуге болады. 

Жеңілдікпен жазылу: 25 қазан – 25 қараша
(бір жылға жазылу шартымен)

НАЗАР АУДАРЫҢЫЗ!НАЗАР АУДАРЫҢЫЗ!
«Ortalyq Qazaqstan» «Ortalyq Qazaqstan» 

газеті редакциясында баспа газеті редакциясында баспа 
бағасы бойынша (жеткізу бағасы бойынша (жеткізу 
қызметтерінің құнынсыз) қызметтерінің құнынсыз) 

балама жазылу жүргізіледі.балама жазылу жүргізіледі.

Kaspi.kz Kaspi.kz 
арқылы сүйікті арқылы сүйікті 

басылымыңызға басылымыңызға 
жазылыңыз!жазылыңыз!

«Төлемдер» бөлімі → «Іздеу» → «Төлемдер» бөлімі → «Іздеу» → 
«Жазылым төлемі» → «Жазылым төлемі» → 

Баспа басылымының атауыБаспа басылымының атауы

  Анықтама телефоны:  Анықтама телефоны:  41-26-8541-26-85, , 8-702-638-56-85, 8-705-902-04-05.8-702-638-56-85, 8-705-902-04-05.
    Е-mail:     Е-mail: otdel.pochtovyy@bk.ruotdel.pochtovyy@bk.ru

Санаттар Жеткізусіз «Қазпошта» АҚ
Қала (теңге)

«Қазпошта» 
АҚ 

Аудан/ауыл 
(теңге)

Кәсіпорындар
мен ұйымдар 
үшін

6 ай 5827,65 5891,70
12 ай 11655,30 11783,40

Жеке 
жазылулар
үшін

12 айға
4116

6 ай 3079,65 3083,70

12 ай 6159,30 6167,40

Санаттар Жет-
кізусіз

«Қазпошта» 
АҚ

Қала (теңге)

«Қазпошта» 
АҚ 

Аудан/ауыл 
(теңге)

Кәсіпорындар
мен ұйымдар 
үшін

10215,00 10415,40

Жеке жазылулар
үшін

3492 5535,30 5651,40

3-бет 8-бет4-бет

Дәрі-дәрмек
неге қымбат?

Депутатқа жүктелген 
міндет зор

Ұлт ұстазы
тұрған үй

«Барлық зардап шеккендердің  тезірек 
сауығып кетуін тілеймін. Денсаулық 
сақтау министрлігі емделіп жатқан әрбір 
кеншінің жағдайын бақылауда ұстасын. 
Қаза тапқандардың отбасыларына қажетті 
көмек көрсетіліп жатыр. Мемлекет бас-
шысы тиісті тапсырмалар берді», – деді 
Премьер-Министр.

Қайғылы оқиға жөнінде Төтенше 
жағдайлар министрі Сырым Шәріпханов 
мәлімдеді.  28 қазанға қараған түні сағат 
2-ден 36 минут кеткенде Костенко шах-
тасында 700 метр тереңдікте өрт шығып, 
одан кейін метан-ауа қоспасы жарылған. 
Оқиға орнына дереу Кәсіби әскерилен-
дірілген авариялық-құтқару қызмет-
терінің республикалық орталық штабы 
Қарағанды филиалының күштері жұмыл-
дырылды.

– Апат кезінде ауысымда 252 кен-
ші болған. Оның 201-і өз бетінше кө-
теріліп, оның бесеуі құтқару қызметінің 
күштерімен табылып, жер бетіне шыға-
рылды. Іздестіру-құтқару жұмыстары 
кезінде 45 кеншінің денесі және алдын 
ала болжам бойынша 46-шы қаза тапқан 
адамның дене бөлшектері табылды. Қазір 
қаза тапқан 40 адамның жеке басы белгілі, 
алтауы анықталған жоқ. Ол үшін қажетті 
тиісті сараптамалар жүргізіледі. ДНК тал-
дауын өткізу жоспарда. 

● ҮКІМЕТ ОТЫРЫСЫ 

Апат себебін арнайы
комиссия анықтайды

Сейсенбіде өткен Үкімет отырысы бір минут үнсіздікпен басталды. Премьер-Министр Әлихан Смайылов бастаған 
Үкімет мүшелері Костенко шахтасында қаза тапқан кеншілерді үнсіздікпен еске алды. Премьер-Министр бүтін елдің қа-
бырғасын қайыстырған ауыр қазаға байланысты кеншілердің туған-туыстарына, жақындарына көңіл айтты. Содан соң 
апатқа байланысты жағдай қаралды. Премьер-Министр апатты тергеп-тексеруге қатысты арнайы Үкіметтік комиссия 
жұмыс істеп жатқанын, ол комиссияға өзі басшылық ететінін мәлімдеді. Қазіргі уақытта оқиғаның себептерін анықтау 
үшін ауқымды жұмыстар жүріп жатыр. 

Қызғалдақ АСҚАРҚЫЗЫ,
«Ortalyq Qazaqstan»

Электр қуатының жоқтығы, тау-кен 
қазбаларының ұзындығы және көптеген 
бұзылған механизмдер іздеу жұмыстарын 
қиындатты. Су басқан қазба орындарына 
жету  қиынға түсті. 

Қазіргі таңда ашық өрт ошақтары жоқ. 
Газ жағдайы қалыпты. Шахта қызметін 
қалпына келтіру үшін тау-кен қазбаларын 
зерттеу және жекелеген учаскелерде су 
сору жұмыстары жүргізіліп жатыр. Апат 

себептерін тексеру аясында Үкіметтік ко-
миссия мүшелері шахтаға түсті. Нәтиже-
сінде өте маңызды бұзылулар анықталды.  
Тау-кен қазбаларында шахта жабдықта-
ры жылжып кеткен, 15-тен астам оқшау-
лағыш бөгеттер мен желдету қондырғы-
лары қираған. Тергеуге Қазақстаннан, 
жақын және алыс шетелден сараптама-
лық ұйымдар тартылды, – деді Сырым 
Шәріпханов. 

Жалпы, 30  қазаннан бастап, Қараған-
дының бес шахтасында өндіріс процесі 
қайта жанданды. «Тентек» шахтасында 

дайындық жұмыстары жүріп жатыр.  «Қа-
зақстан» шахтасында аэрогаз жағдайы 
бақылауда.  

←2-бет

Қарағанды облысының санитария-
лық-эпидемиологиялық бақылау департа-
ментінде айтылғандай, қызылша  аймақта 
ақпаннан тіркелген. Эпидемиологиялық 
жағдайдың күрделенуі шілдеден бастал-
ды. 

– 31 қазандағы дерек бойынша қы-
зылша күдігімен 262 жағдай тіркелді, 
оның 218-ін зертханалық талдау растады, 
17-і есептен алынды, 27-і сараптамада. 
Ауыратындардың басым бөлігі 14 жасқа 
дейінгі балалар болып отыр. Олардың 
арасында 211 жағдай тіркелген, бұл  – бар-
лық тіркелген деректің 80,5%-ы, – дейді 
облыстық санитариялық-эпидемиология-
лық бақылау департаменті басшысының 
орынбасары Гүлжан Байгутанова. 

Мамандардың айтуынша, қызылша 
пневмония, бронхит, энцефалит сияқты 

● ӨЗЕКТІ 

Қызылша «қыр көрсетіп» тұр
Қазақстанда қызылша өршіп тұр. Ресми дерек бойынша жыл басынан бері 11 057 адамның ауырғаны белгілі болды. 

Ауру жұқтырғандардың 83%-ы – 14 жасқа дейінгі балалар, 2,7%-ы – жасөспірімдер және 13,8%-ы – ересектер. Дерт елдің 
барлық өңірінде тіркелген. Ең көбі – оңтүстік аймақтарда. Қарағанды облысында кешегі күнгі дерек – 262 жағдай. 

Жансая ОМАРБЕК,
«Ortalyq Qazaqstan»

асқынулардың болуымен қауіп тудыруы 
мүмкін. Медициналық көмекке кеш жү-
гінген және басқа да созылмалы аурулары 
болса, өлімге әкеп соғуы да әбден мүмкін. 

– Қызылша вирусы өте құбылмалы. 
Ауа ағынымен ол көрші бөлмелерге, тіпті, 
ғимараттың басқа қабаттарына терезелер, 
желдету, кілт саңылаулары арқылы кіре 
алады. Сондықтан, сіз қызылшамен ауы-
ратын науқаспен байланыста болған кезде 
қызылшаға қарсы егілмеген және бұрын 
ауырмаған адамдардың вирусты жұқты-
ру ықтималдығы жоғары, – дейді Гүлжан 
Жақтайқызы. 

Қызылшаны емдеудің тиімді және 
нақты әдісі жоқтығын айтады мамандар. 
Аурудан қорғанудың жалғыз жолы – вак-
цинация. Профилактикалық егудің ұлт-
тық күнтізбесіне сәйкес қызылшаға қар-
сы вакцинация екі рет тегін жүргізіледі. 
Біріншісі баланың бір жасында және 6 
жаста. Вакцинация үшін қызылшаға қар-
сы қауіпсіз және тиімді вакцина қызамық 
пен паротитке қарсы компонентпен бірге 
қолданылады.

– Вакцинация бұл – аурудың ал-
дын алу үшін ең сенімді шара. Ол вирус 
жұқтырудан, жұқтырған жағдайда ауру-
дың ауыр формаларынан қорғайды. 

←4-бет

Су
ре

т 
аш

ы
қ 

де
ре

кк
өз

де
н 

ал
ы

нд
ы

Ерлан Құсайынның үш жоға-
ры білімі бар: Е.Бөкетов атындағы 
Қарағанды мемлекеттік универси-
тетін «Қазақ тілі мен әдебиетінің 
оқытушысы» мамандығы бойынша, 
Қазтұтынуода ғының Қарағанды эко-
номикалық университетін «Экономика 
саласындағы құқықтық реттеу» ма-
мандығы бойынша, Қазақстан Прези-
денті жанындағы Мемлекеттік басқа-
ру академиясының магистратурасын 
бітірген.

Еңбек жолын 1999 жылы қазақ тілі 
пәнінің мұғалімі болып бастаған. 

2007 жылдан мемлекеттік қыз-
метте. Қарағанды облысының кәсіп-
керлік және өнеркәсіп департаментінің 
қаржы, ұйым дастыру және кадр жұмы-
сы бө лімінің бас маманы болып жұмыс 
істеді.

2008 жылдан 2014 жылға дейін Қа-
рағанды облысы әкімінің баспасөз қы-
зметінде түрлі қыз меттер атқарды. Со-
дан кейін Бұқар жырау ауданы әкімінің 
орынбасары болып жұмыс істеді. 2015 
жылдан 2018 жылға дейін облыс әкімі 
аппаратының Қа зақстан халқы Ассам-
блеясы хат шылығының басшысы қыз-
метін атқарды. Қарағанды облысы әкі-
мі аппаратының «Қоғамдық келісім» 
мемлекеттік мекеме сі нің директоры, 
ішкі саясат бас қармасы басшысының 
орынба сары және осы басқарманың 
бас шысы болды.

2022 жылдың сәуірінен Қар қаралы 
ауданының әкімі қызме тін атқарды.

Облыс әкімінің 
баспасөз қызметі

● РЕСМИ

Облыс 
әкімінің жаңа 
орынбасары
тағайындалды 

Қарағанды облысы әкімінің 
орынбасары тағайындалды. Бұл 
қызметті енді Ерлан Құсайын атқа-
рады. Бұған дейін ол Қарқаралы ау-
данының әкімі қызметін атқарған. 
Ол білім, мәдениет, спорт, жастар 
және ішкі саясат мәселелеріне же-
текшілік ететін болады.
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Кеңес отырысында мемле-
кеттік қызметшілердің талап пен 
тәртіпті бұзбауының алдын алу 
шаралары қарастырылып, сәйкес 
ұсыныстар жасалды. Кеңестің 
күн тәртібінде мемлекеттік ор-
гандардың тәртіптік комиссия-
лары қызметіне жүргізілген тал-
даудың қорытындысы айтылды. 
Сондай-ақ, мемлекеттік орган 
та ратылған уақытта мемлекеттік 
қызметшілердің құқықтарының 
сақталуына жүргізілген талдау 
нәтижелері де сөз болды. Қарқа-
ралы ауданының әдеп жөніндегі 
уәкілі аудандағы мемлекеттік 
қызметшілердің жұмыс барысы-
на тоқталды. 

Сондай-ақ, аталған отырысқа 

● КЕҢЕС

Әділеттің жолы әдептен басталады
Өткен аптада әдеп жөніндегі кеңестің кезекті отырысы өтті. 

Әдеп кеңесіндегілер алдымен мемлекеттік қызмет саласындағы 
заңнама бұзылуының алдын алу мақсатында сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы кодекс нормалары сақталмаған жұмыстарға 
тоқталды. 

Аяулым СОВЕТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

өзге мемлекеттік органдардың 
өкіл  дері онлайн форматта қаты-
сып, туындаған мәселелерге жа-
уап берді.

Кеңесте мемлекеттік қыз-
метшіні (мемлекеттік қызмет-
ке кір кел тіретін тәртіптік теріс 
қылық жасау фактісі бойынша) 
тәртіптік жауапкершілікке тарту 
көзделді. 

– Биылғы 9 айда департамент-
ке шағымдар түскен жоқ. Десек 
те, біз мемлекеттік қызметші 
мәр тебесін көтеруге бағытталған 
жұмыстарды жалғастырамыз. 
Әсі ресе, мемлекеттік қызмет-
шілердің әлеуметтік кепілдік-
терін сақтауға бағытталған жұ-
мыстар – маңызды. Тұлғалардың 
заңмен белгіленген құқықта-
рын қалпына келтіруге, мем-
лекеттік қызметшілердің мем-
лекеттік қызмет саласындағы 
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Апат себебін арнайы комиссия 
анықтайды
(Соңы. Басы 1-бетте)

Облыс  әкімі Ермағанбет Бө-
лек паев аймақта кеншілерге қа-
тыс ты жағдайды баяндады. Аймақ 
басшысы облыстық жедел штаб-
тың жұмысына тоқталды. 

– Костенко шахтасындағы 
жағ дай бойынша облыстық жедел 
штаб жұмыс істеуде. Медицина-
лық мекемеде 27 зардап шеккен 
кенші бақылауда. 24 кеншінің  
жағдайы – орташа, біреуі – ауыр-
лыққа жақын, екеуі – қанағатта-
нарлық. Барлық пациент қажетті 
медициналық көмек алды. Оңа-
лып келеді. Қаза тапқан әрбір 
кенші отбасына депутаттар мен 
мемлекеттік орган басшылары  
бекітілді. Олар жерлеу рәсімдері-
не қатысып, тиісті төлемдер ді 
бақылайды, тұрмыстық проб-
лемаларды шешеді. Жерлеу рә-
сімдеріне, еске алу кештеріне 
көлікпен қажетті көмек көрсетілу-
де. Сондай-ақ басқа өңірлерден, 
алыс-жақын шет елдерден келетін 
туыстары, жақындарын жеткізуге  
жәрдем берілді. Қаза тапқан кен-
шілердің әлеуметтік портреттері 
әзір.  Көпбалалы, жалғыз асыра-
ушы және кәмелеттік жасқа тол-
маған балалары бар отбасылар 
анықталды. Ипотекалық, басқа да 
несиелер мен тұрғын үй жағдай-
лары туралы ақпараттар жиналды.  
Қаза тапқан кеншілердің отбасы-
ларына  мемлекет тарапынан ма-
териалдық көмектің барлық түрі 
түсіндірілуде. «АрселорМиттал 
Те міртау» компаниясы  жерлеу 
шығындарын ұйымдастыру және 
төлеу бойынша міндеттемелерді 
орындауда. Компанияның қалған 
міндеттемелері кезең-кезеңмен 
іске асады. Оны облыс әкімдігі 
бақылауда ұстайды, – деді аймақ 
басшысы Ермағанбет Бөлекпаев. 

Әлихан Смайылов Мемлекет 
басшысының  Костенко шахта-
сында кеншілердің қаза болуына 
байланысты тергеу жұмыстарын 

жүргізіп, «АрселорМиттал Темір-
тау» компаниясымен инвестиция-
лық ынтымақтастықты тоқтатуды 
тапсырғанын атап өтті.

– Биыл тамыз айында да «Ар-
селорМиттал Теміртауда» осын-
дай апат орын алған болатын. 
Онда 5 шахтер қаза тапты. Көп-
теген адам өліміне әкеп соққан 
апат өндіріс тегі қауіпсіздік талап-
тарының сақталмауымен тікелей 
байланыс ты. Бұл – бірінші кезек-
те, кәсіпорын басшылығының 
кінәсі, –  деді ол.

Премьер-Министр компания 
басшылығының өндіріс  жұмысы-
нан өздерін шеттетіп тастағанын, 
мұндай әрекетсіздіктің салдары 
бірнеше жылдар бойы қайғылы 
жағдайларға әкеп соқтырғанын 
айтты.

– Компания өз міндеттеме-
лерін орындаған жоқ.  «Арселор-
Миттал Теміртау» компаниясын 
Қазақстанның пайдасына беру 
рәсімдері аяқталу сатысында, –  
деді Үкімет басшысы. Оның ай-
туынша, арнайы комиссия апаттың 
себептерін жан-жақты тексеріп, 
оған кінәлі адамдарды анықтау 
жұмыстарын жалғастырады.

– Қарағанды облысының 

әкім дігі мен Төтенше жағдайлар 
минис трлігі апатты жою жөнін-
де шаралар қабылдауы тиіс. Ең 
бастысы – қаза тапқандардың от-
ба сыларына барлық көмекті көр-
сетіп, зардап шеккендердің ден-
саулықтарын қалпына келтіру. 
Осындай қиын жағдайда ешкім 
де назардан тыс қалмайды, –  деді 
Әлихан Смайылов.

Бұдан соң Үкімет отырысын-
да  азаматтардың қаржылық сау-
аттылығын арттыратын курстар, 
сондай-ақ несие беру және қа-
рыз алушылардың құқықтарын 
қорғау кезінде тәуекелдерді азай-
ту жөніндегі заңнамалық түзету-
лер  талқыланды. Бұл жөнінде 
Премьер-Министрдің орынбасары 
– Қаржы министрі Ерұлан Жамау-
баев пен Қаржы нарығын реттеу 
және дамыту агенттігі төрағасы-
ның орынбасары Олжас Қизатов 
баяндама жасады.

Әлихан Смайылов Қаржы ми-
нистрлігіне осы жылдың соңына 
дейін құжаттар беруді оңайлату 
және соттан тыс банкроттықты 
қолдану рәсімін жетілдіру жөнінде 
шаралар қабылдауды, Оқу-ағарту 
министрлігіне оқу бағдарламала-
ры аясында қаржылық сауаттылық 

курстарын енгізу мәселесін пы-
сықтауды, Ғылым және жоғары 
білім министрлігіне бұл мәселе-
лерді жоғары оқу орындарымен 
бірге қарауды тапсырды.

Сонымен қатар, күн тәртібін-
дегі мәселенің бірі  туризм болды. 
Құзырлы орындардың айтуынша, 
жыл соңына дейін ішкі туристер 
саны 9 млн. адамға жетпек. Бұл 
болжамды Туризм және спорт ми-
нистрі Ермек Маржықпаев жет-
кізді. Оның келтірген деректеріне 
сүйенсек, биылғы жартыжылда  
3 млн-нан астам қазақстандық ел 
ішінде саяхат жасаған.  Инвести-
ция көлемі 400 млрд. теңгеден, ал 
кәсіпкерлердің табысы 100 млрд. 
теңгеден асып жығылыпты.

Әлихан Смайылов турис тік 
нысандарды қажетті инфра құ-
рылыммен қамтамасыз етуді, ту-
ристердің қауіпсіздігін арттыруға 
бағытталған шараларды қабыл-
дауды жүктеді. Сонымен бірге,  
Қазақстанның шетелдегі ту ристік 
әлеуеті туралы ақпаратты бел-
сенді  жүргізуді,  туризм саласын 
цифрландыру және қызмет көр-
сету сапасын арттыру жөніндегі 
іс-шаралар жоспарын бекітуді 
міндеттеді. 

заң нама талаптары, әдеп норма-
ларының сақталуы ескерілуде. 
Бұзушылықтардың алдын алу 
және болашақта болдырмауға 
бағытталған сұрақтар туында-
са, әдеп жөніндегі кеңес бұзу-
шылықтың алдын алып, қыз-
метшінің әдептілік деңгейін 
кө теруге күш салады. Қоғам 
мен мемлекет тарапынан ерек-
ше сенімге ие болу – мемлекет-

тік қызметшілердің қызметтік 
әдебін биіктетеді, – деді мемле-
кеттік қызмет саласындағы ба-
қылау басқармасының бас мама-
ны Данияр Абдрахманов.

Отырыста бірлесіп шешілетін 
міндеттер белгіленді. Кеңес 
мүшелері мемлекеттік қызмет-
шілер арасында орын алатын 
бұзушылықтарды болдырмаудың 
мақсаттарын бекітті. 

Drive Industry ЖШС «Өнді-
рістік мақсаттағы үздік тауар-
лар» номинациясында финали-
стердің бірі болды. Компания 
отандық өнеркәсіптік кәсіпо-
рындарды материалдық-техни-
калық базамен қамтамасыз етеді. 
Мемлекеттік бағдарламаларға, 
респуб ликалық маңызы бар жо-

● «ҚАЗАҚСТАННЫҢ ҮЗДІК ТАУАРЫ – 2023»

Қарағандылық екі компания бақ сынайды
Қарағандылық Drive Industry және A.V.Group компанияла-

ры «Қазақстанның үздік тауары – 2023» республикалық көр-
ме-конкурсының финалына шықты. Көрмеде өңірлік кезең-
дердің жеңімпаздары – еліміздің түпкір-түпкірінен барлығы 180 
компания өз өнімдерін ұсынды. Қарағанды облысынан тоғыз 
кәсіпорын қатысты. Үшеуі – «Өндірістік мақсаттағы үздік та-
уарлар», «Халық үшін үздік тауарлар» және «Үздік азық-түлік 
тауарлары» номинация лары бойынша.

баларға қатысады.
Ал, A.V.Group – Саран қала-

сындағы тігін кәсіпорны. Ол 
«Халық үшін ең үздік тауарлар» 
номинациясында бағын сына-
мақ.

– Біздің нарықта жүргенімізге 
сегіз жыл. Тұтынушыларымыз-
дың арасында «Қазақстан темір 

жолы», «Қазпошта», «Самұрық 
Энерго», «KEGOC» сияқты ірі 
компаниялар бар. Жылы жей-
де, күртеше, бас киім мен күзет 

кәсіпорындарына арналған киім 
тігеміз. Заманауи жабдықтарды, 
сапалы шикізат қолданамыз, – 
дейді A.V.Group ЖШС өндіріс 

бастығы Андрей Репецкий.
Байқаудың келесі кезеңі 

www.altynsapa.kz сайтында он-
лайн дауыс беру арқылы өтеді. 
Қазақстандықтар әр аталым 
бойынша үш үздік кәсіпорынды 

таңдайды. Содан кейін арнайы 
комиссия жеңімпаздарды халық-
тық дауыс берудің нәтижесі ар-
қылы анықтайды.

Өз тілшімізден 

Радиофизика, электроника 
және телекоммуникация кафед-
расының 3 курс студенті Серік 
Төлеуовтің айтуынша, жоба қар-
қынды дамып келеді. 

– Бүгінгі таңда Buketov Uni-
versity көрнекі өнімдерін шыға-
рып, пайдалануға болатын жаңа 
3D-модельдерді әзірлеумен ай-
налысудамыз. Сонымен қатар 
пластиктің жаңа түрлерінің бал қу 
барысын байқап, оны қайта өңдеу 
бойынша жұмысты сәтті жүр-
гізуге тырысамыз, – дейді Серік 
Төлеуов. 

Бөкетов университетінің оқы-

● ЖАҒЫМДЫ ЖАҢАЛЫҚ

Отандық ғылымға 
ортақ олжа

Қарағандыдағы Бөкетов университетінің студенттері фи-
зика-техникалық факультетте «3D басып шығаруды пайдала-
ну перспективалары» жобасын жүзеге асыруда.

Аяулым СОВЕТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

тушылары 3D-модельдеу және 
3D-принтермен жұмыс істеу 
студенттердің қызығушылығын 
тудыратынын айтады. Жобаны 
іске асыру арқылы олар басып 
шығару ісімен танысып, темпе-
ратуралық өзгерістерді бақылап, 
онымен тәжірибеде танысуға 
мүмкіндік алмақ.

Студенттердің қызығушы лы-
ғын ескерген ғалымдар, алдағы 
уақытта принтерлерді пайдалану 
арқылы слайсермен жұ мыс жа-
сауды үйреніп, пластмассаның 
қасиеттерін зерделемек. Фила-
ментті, яғни, баспаға арналған 
жіптің жылдамдығы бойынша 
оқу-әдістемелік кешендерді әзір-
леуді жоспарлап отыр.

Облыс бойынша Е.Бөкетов 
атындағы Қарағанды универси-
тетінен – 47, Ә.Сағынов атын-
дағы Қарағанды техникалық 
университетінен – 10, Қараған-
ды Қазтұтынуодағы универ-
ситетінен – 4 және Қарағанды 
индустриалды университетінен 
– 1 студентке стипендия бұйы-
рды. Студенттер үшін Прези-
денттік стипендия мөлшері – 73 
320 теңге болса, магистрант-
тарға – 173 974 теңге.

Ғылым және жоғары білім 
министрі Саясат Нұрбектің 

● БӘРЕКЕЛДІ!

Президент 
шәкіртақысын алады

Еліміздің 55 жоғары оқу орнында білім алатын 1005 сту-
дент пен 7 магистрант Президент шәкіртақысының иегері 
атанды.  Стипендия күндізгі бөлімнің 3 курс студенттері мен 2 
курс магистранттарына тағайындалды.
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● СТАТИСТИКА 

Қарағанды –
урбандалған аймақ

Деректерге қарасақ, 2009 
жылдан бері халық саны 20 пай-
ызға өскен және 2021 жылғы 1 
қыркүйектегі санақ қорытынды-
сы бойынша 19 186 015 адамды 
құрап отыр. Урбанизацияланған 
аймақтың бірі – Қарағанды об-
лысы. 

Ондағы халықтың 80 пайызы 
– қала тұрғындары. Ал, гендер-
лік құрылымға еш өзгеріс енген 

Ұлттық статистика бюросы «2021 ха лық санағының» тақы-
рыптық жинақтарын шығаруға кірісті. Жуыр да бюро «Қа-
зақстан халқы» I жә не II томдарының қысқаша қорытындыла-
рын ұсынады. Жинақтар зерттеушілер үшін баға жетпес құнды 
дереккөзі болмақ. Әрбір зерттеуші онда барлық қажетті мәлімет-
терге егжей-тегжейлі үңіле алады. 

Жан АМАНТАЙ,
«Ortalyq Qazaqstan»  жоқ. Қазақстандағы әйелдер 

саны бұрынғыша ерлерден ба-
сым. 2021 жылғы санақ пайымы 
бойынша олардың саны жарты 
миллионға көбеймек.

Сонымен қатар, қазақстан-
дықтардың орташа жасы салы-
стырмалы түрде 31 жастан 32 жас 
болып қала береді. Санақ қоры-
тындысындағы тағы бір қызық 
мәліметке қарасақ, Қазақстанда 
101 жастан асқан 200-ден астам 
қарт адам тұратын көрінеді.

айтуынша, стипендия иелену-
дегі негізгі талап – «өте жақ-
сы» (А, А) оқу. Студенттер 
мен магис транттарды іріктеуде 
республикалық және халықа-
ралық олимпиадалар, шығар-
машылық конкурстар, спорттық 
жарыс тар, фестивальдардағы 
жетістіктері ескерілді. 

Одан бөлек, өнертабыс ав-
торлары да стипендия иегерлері 
атанды. Мұндағы басты талап 
–  ғылыми еңбектер жинағында, 
халықаралық, республикалық 
ғылыми журналдардағы жария-
ланымдар диплом, куәліктер-
мен расталуы тиіс.  

Аяулым СОВЕТ,
«Ortalyq Qazaqstan»
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2025 жылға дейін 2-3 жастағы 
балалар үшін тағы да 223 орын 
ашу жоспарланып отыр. Сол 

● БАЛА – БОЛАШАҒЫМЫЗ

Балабақша кезегі кемиді
Жыл басынан бері елімізде 30 мыңға жуық балаға арналған 307 мектепке дейінгі ұйым ашылды. 

Олардың үшеуі – мемлекеттік, 304-і жекеменшік балабақша. Оқу-ағарту министрлігінің мектепке 
дейінгі білім беру департаментінде айтылғандай, соңғы 5 жылда балабақшаға кезек екі есе төмен-
деді. 

Салтанат ІЛИЯШ,
«Ortalyq Qazaqstan»

арқылы мектепке дейінгі ұй-
ымдарға деген қажеттіліктің 
70%-ы қамтылады. Соңғы төрт 
жылда тәрбиешілердің еңбекақы-
сы кезең-кезеңімен 25%-ға өсті. 
Биылғы қыркүйекте  жалақы тағы 

да 30%-ға көтерілді. 
Сонымен қатар, мектепке дей-

інгі білім беру ұйымдарына ке-
зекке тұрудың бірыңғай базасын 
енгізу жүзеге асырылады. Бұл қы-
зметтердің ашықтығын қамтама-

сыз етеді, деректердің бірыңғай 
тізілімін қалыптастырады және 
сыбайлас жемқорлық тәуекел-
дерін азайтады.

Өңірде 411 мектепке дейін-
гі ұйым бар. Онда 39 мың бала 
барып жүр. Облыстық экономи-
ка басқармасының деректеріне 
сүйенсек, биыл аймақта 6 мек-
тепке дейінгі мекеме ашылды. 

Соның арқасында қосымша 
1 354 орын пайда болды.

Қарағанды облысы бойынша 
ішкі мемлекеттік аудит депар-
таментімен 2023 жылдың 3 тоқ-
санында жалпы сомасы 578,46 
млрд. теңгені құрайтын 23 008 
мем лекеттік сатып алу лоттары 
қаралуға жатты, оның ішінде 
550,73 млрд. теңгеге 22 562 лот 
(қамту 98,1%) қаралған.

41,1 млрд. теңге сомасына 
2924 лот (13%) бойынша бұзу-
шылықтар анықталды, оның іш-
інде 2862 лот бойынша (сомасы 
40,7 млрд. теңге) хабарлама жол-
данды, 2793 хабарлама орындал-
ды, 0,13 млрд. теңге сомасына 9 
хабарлама бойынша, орындау 
мер  зімдері өтпеген, 60 хабарлама 
тиісінше орындалмаған.

Қазақстан Республикасы 
ӘҚБтК-нің 462-бабының 3-бөлі-
гінде көзделген хабарламаларды 
орындамағаны немесе тиісінше 
орындамағаны үшін әкімшілік 
жауапкершілікке тарту үшін ла-
уазымды тұлғаларға 120 хаттама 
толтырылып, материалдар сотқа 
жолданды.

Сондай-ақ, мемлекеттік са-
тып алу саласында заң бұзушы-
лықтарға жол берген лауазым-
ды тұлғаларға қатысты ҚР 

ӘҚБтК-нің 207-бабында көздел-
ген әкімшілік құқық бұзушылық 
туралы 32 хаттама толтырылды.

Бұзушылықтардың негізгі 
түр лері техникалық ерекшелік-
терді қазақ тілінде орналастыр-
мау, әлеуетті өнім берушілердің 
өтінімдерін заңсыз қабылдамау 
немесе қабылдау, баға ұсыныс-
тарын сұрату арқылы мемле-
кеттік сатып алу кезінде білік-
тілік талаптарын (материалдық 
және еңбек ресурстары білік-
тілік талаптарын қою), тауар 
таңбаларын көрсету болып қала 
береді. 

«Мемлекеттік сатып алу ту-
ралы» Қазақстан Республикасы 
Заңының 41-бабының ереже-
лерін сақтамай тікелей шарт 
жа сасу, яғни тауарларды, жұ-
мыстарды, көрсетілетін қызмет-
терді бәсекелестік емес тәсілмен 
сатып алу, сондай-ақ конкурс-
тық құжаттама (аукциондық құ-
жаттама) жобасына алдын ала 
талқылау хаттамасында тиісті 
ескертулер болған кезде тапсы-
рыс берушінің, ұйымдасты-
рушының Заңды бұза отырып, 
конкурстық құжаттаманы (аук-
циондық құжаттаманы) бекітуі.

2023 жылдың 9 айы бойынша 
камералдық бақылау 

қорытындылары

«Молодежный» мәдениет үй-
іне келген көрермендер назары-
на мобильді кітапхана ұсыныл-
ды. Мұнда  ел тарихынан сыр 
шертетін кітаптар жинақталған. 
Ұлттық мерекемен  халықты 
Қарағанды қаласы әкімінің мін-
детін атқарушы Қайрат Қамзин 
құттықтады. 

– Баршаңызды ұлық мереке-
мен шын жүректен құттықтай-
мын. Аспанымыз ашық, шаңы-
рағымыз биік, ел аман, жұрт 
тыныш болсын. Егемендікті 
қадірлей білу қажет. Тәуелсіздік 
– ұлтымыздың асыл мұраты. 
Міне, осы жарқын күндерге біз 
– куәміз. Ел мерейін одан әрі 
асыру үшін аянбай еңбектеніп, 
жас буынның тәрбиесіне баса 
мән беру – маңызды. Еңбектен-
сек, әр отандасымызға тілеулес 
болсақ, талай белесті, шыңды 
бағындырамыз. Жұдырықтай 
жұмылуға тиіспіз. Мерекеден 
мерекеге жете берейік, – деді 
Қайрат Қамзин.

Салтанатты жиында  бірқа-

● МАРАПАТ

Атақ-даңқ  
еңбек еткенде

Республика мерекесінде Пришахтинскідегі «Молодеж-
ный» мәдениет үйінде салтанатты жиын өтті. Ұлттық ме-
рекенің құрметіне шығармашылық ұжымдардың ұйытқы 
болуымен  концерттік бағдарлама ұйымдастырылды. Кен-
шілер шаһарының дамуына өлшеусіз үлес қосқан азаматтар 
марапатталды. 

Ерік НАРЫН,
«Ortalyq Qazaqstan»

тар азаматтарға Құрмет грамо-
тасын табыстады. Ал, кеншілер 
шаһарының дамуына сүбелі 
үлес қосқандарға «Қарағанды  
қаласының  Құрметті азаматы» 
атағы берілді. Заң ғылымдары-
ның докторы, профессор, Е.Бө-
кетов атындағы Қарағанды уни-
верситетінің ректоры Нұрлан 
Дулатбеков осы атаққа лайық 
деп танылды. 

– Еңбектің еленгені қуанта-
ды. Біз Қарағандының көркею-
іне қажыр-қайратымызды арнап 
келеміз. Осы марапаттан кейін 
тіпті, ерекше шабытпен, ын-
тамен қызметке кірісеміз. Бұл 
атақ – халықтың артқан сенімі. 
Сол сенімді, үмітті ақтау үшін 
қолдан келгеннің бәрін жасай-
мыз. Әр саналы, қуатты азамат 
халқына қызмет жасауға міндет-
ті, – деді Нұрлан Дулатбеков.

Марапат концерттік бағдар-
ламаға ұласты.  Қаланың шы-
ғар ма шылық ұжымдары өнер 
көр  сетті. Отансүйгіштікті наси-
хат тайтын ән де шырқалды, күй-
лер шертілді. 

ҚАРАҒАНДЫ

● РЕСМИ

Депутатқа жүктелген 
міндет зор

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев мәслихаттың өңірлер мәселесін шешудегі ықпа-
лын ерекше атағаны мәлім. Халықтың үнін билікке жеткізетін бұл өкілетті билікке 
жүктелген міндет зор. Ел ішінің проблемаларының түйіні осы  мәслихат арқылы тарқа-
тылатыны даусыз. Бұл жөнінде  Мемлекет басшысы «Азаматтардың өкілді билікке 
деген сенімін нығайту үшін мәслихаттарға баса мән берген жөн. Мықты мәслихаттар 
өзекті мәселелердің шешімін табуға және аймақтардағы тұрмыс сапасын жақсартуға 
әсер ете алады. Олардың рөлін арттырып, дербестігін қамтамасыз ету үшін мәслихат 
төрағасы лауазымын енгізген жөн» деген болатын. Биыл сайлау жүйесіндегі рефор-
маның алғашқы қадамы да жасалды. Атап айтқанда,  2023 жылдың 19 наурызында 
Қазақстан Республикасы Парламенті Мәжілісінің және  барлық деңгейдегі мәслихат-
тар депутаттарын сайлау өтті. Мәслихаттың жаңа құрамы қалыптасты. Реформадан 
соң жасақталған мәслихаттар қоғамдық-саяси жаңалықтарды айқын сезінуі тиіс. Осы 
орайда Бұқар жырау аудандық мәслихатының төрағасы Асхат Сағадиұлы Әлимен әң-
гімелескен едік.

– Асхат Сағадиұлы, биылғы сайлау Қа-
зақстан Республикасы Президентінің бас-
тамасымен Конституциялық реформаны 
іске асыру және елдің саяси жаңғыруы мен 
Жаңа Әділетті Қазақстанды құруға бағыт 
беру аясында өткені аян. Жаңа Қазақстан-
дағы бүгінгі мәслихатта жаңа деуге негіз 
бар болар...

– Әрине, бұл сайлау мәслихат депутат-
тарының бұрынғыдай партиялық тізім бой-
ынша емес, бір мандатты округтер бойын-
ша сайланған алғашқы сайлау болды. Бұл 
сайлаушыларға ұсынылған үміткерлерді 
жақынырақ біліп, олардың сайлауалды 
бағдарламаларымен танысуға және оларға 
өз тап сырмаларын беруге жол ашты. Осы 
сайлау нәтижесінде біздің сегізінші шақы-
рылымдағы аудандық мәслихаттың жаңа құра-
мы қалыптас тырылды.

Содан кейін 2023 жылдың 29 наурызын-
да «Қазақстан Республикасындағы жергілікті 
мемлекеттік басқару туралы»  Заңының та-
лаптарына сәйкес осы шақырылымындағы 
аудандық мәслихаттың  бірінші ұйымдастыру 
сессиясы шақырылып, өткізілді.

Осы сессияда аудандық мәслихаттың  ұй-
ымдастыру мәселелері шешілді.  Оның жұмыс 
ұйымдары – тұрақты комиссиялар құрылып, 
олардың төрағалары сайланып, мен аудандық 
мәслихаттың төрағасы болып сайландым.

–  Енді осы сайланған аудандық өкілді 
органның жаңа құрамы туралы айтсаңыз...

– Қазіргі уақытта біздің мәслихатта 
13 депутат бар. Соның ішінде 11 депутат 
«AMANAT» партиясының мүшелері бол-
са, «Ауыл» және «Қазақстан Халық партия-
сынан» бір-бірден депутат сайланды.

Сайланған депутаттардың құрамына білім 
беру, денсаулық сақтау, мәдениет, ауыл ша-
руашылығы салаларының, квазимемлекеттік 
сектор мен қоғамдық бірлестіктердің өкілдері 
кіреді.

 Сегізінші шақырылымдағы 13 депутат-
тың бесеуі бұған дейін аудандық мәслихаттың 
депутаттары болып, алдыңғы шақырылымда 
сайланған еді. Олардың жинаған тәжірибесі 
депутаттық корпус жұмысының тиімділігіне, 
нәтижелі болуына оң әсерін тигізуде.

– Сонда депутаттарыңыз бұрынғыдан 
да белсенді бола түсті демекпіз ғой...

– Әлбетте. Халық қалаулылары депутат-
тық өкілеттік берілген алғашқы күннен бастап 
ауданымыздың алдында тұрған проблемалар-
ды шешу, азаматтардың құқықтары мен заңды 
мүдделерін қамтамасыз ету, оларды ұсынған 
партиялардың саясатын жүргізу жөніндегі 
жұмысқа белсене араласты. Сайлаудан бері 
аз ғана уақыт өткеніне қарамастан депутаттар 
айтарлықтай жұмыстарды атқарып үлгерді.

– Әлеуметтің әлеуетіне әсер ететіндей 
депутаттар тарапынан осы кезеңде қандай 
шешімдер қабылданып, нендей қадамдар 
жасалды? 

– Аудандық мәслихаттың сессияларында 
атқарушы органдардың ұсынысы бойынша 
кент және ауылдық округтер бюджеттеріне өз-
герістер енгізіліп, олардың атқарылуы жөнін-
дегі есептер тыңдалады. Сондай-ақ, аудандық 
атқарушы органдар басшыларының, ауыл мен 
кент әкімдерінің, соның ішінде, аудан әкімінің 
де өзіне жүктелген функциялар мен міндет-
терді орындауы туралы есебі тыңдалды.

Қолданыстағы заңнамаға сәйкес аудандық 
мәслихаттың сессиялары да ауданның жай-
ылымдық жерлерін басқару және пайдалану, 
елді мекендер көшелерін дамыту және күтіп 
ұстау, әкімшілік-аумақтық бірліктердің, елді 
мекендердің құрамдас бөліктерін қайта атау, 
мәдени-тұрмыстық нысандар мен тұрғын үй 
қорының қысқы жылыту маусымына әзірлігі, 
тағы басқа мәселелер қаралды.

 Сессияға сұрақтарды дайындау кезінде 
әкімдердің аппараты жұмылдырылып, жер-

гілікті орындағы жұмыстың жай-жапсарымен 
танысу үшін депутаттардың көшпелі топтары 
құрылды.

Мекеме басшыларының, кенттер мен ауыл-
дық округтер әкімдерінің осы бағыттағы жұ-
мысын қорытындылау бойынша тиісті баға 
беріліп, нақты ұсынымдар жасалды. Олар бой-
ынша қабылданған шешімдердің орындалуы 
аудандық мәслихаттың бақылауында болады.

 – Айтып отырғаныңыз қандай шешім-
дер?

– Өткен сессияларда 8 мәселе бойынша 
егжей-тегжейлі баяндамалар жасалып, жарыс-
сөзден кейін нақты шешімдер қабылданды. 
Нормативтік-құқықтық сипаттағы 14 шешім 
әділет органдарында заң сараптамасынан өтіп, 
сондай актілердің мемлекеттік тізіміне енгізіл-
ді. Оларға мынадай шешімдер кіреді: Бұқар 
жырау ауданының жерді аймақтарға бөлу жо-
басын (сызбасын) бекіту; Бұқар жырау ауданы 
тұрғындарына тұрғын үй көмегін көрсетудің 
мөлшері мен тәртібін бекіту туралы; Тұрғын 
үй сертификаттарын алушылар санаттарының 
мөлшері мен тізбесін айқындау туралы және 
тағы басқадай шешімдер. 

– Аудандық мәслихаттың жұмысында 
тағы қандай өзгерістер болды?

– Атап айтқанда, қолданыстағы заңнамаға 
сәйкестендіру бағытында аудандық мәслихат-
тың құрылтай және регламенттеуші құжатта-
рына өзгерістер енгізілді.

Есепті кезеңде депутаттардың әртүрлі 
мәселелер бойынша 12 ақпараты, тұрақты 
комиссиялардың атқарған жұмысы туралы 2 
есебі тыңдалды.

Аудан әкімдігінің дербес құрамындағы өз-
герістер келісіліп, ведомствоаралық мәселелер 
бойынша бірқатар консультативтік-кеңесші 
органдардың құрамы бекітілді және саяси пар-
тиялар мен қоғамдық бірлестіктердің ұсыны-
сы бойынша Сайлау комиссиялары құрамынан 
шығып қалғандардың орнына жаңа мүшелері 
сайланды.

Аудандық мәслихаттың регламентіне сәй-
кес мәслихатта «AMANAT» партиясының 
фракциясы тіркелген және ол шешім қабылда-
уға ықпал ету мүмкіндігіне ие.

 Аудандық мәслихаттың жұмысы негізі-
нен жоспарлы сипатта өтеді. Шұғыл шешім 
қабылдауды талап ететін жағдайларда мәсли-
хаттың жоспар мен кезектен тыс іс-шаралары 
өткізіледі.

– Өзіңіз айтқан белсенді депутаттары-
ңыз сайлаушыларға берген уәделері мен 
олардың аманатын қаншалықты орын-
дауда?

– Аудандық мәслихат депутаттары сай-
лаушылардың проблемаларын шешуді үнемі 
бақылауда ұстап, өз өкілеттіктері шеңберінде 

олардың мүдделерін қорғайды. Олар халықты 
сумен және электр жарығымен жабдықтау 
және жол қауіпсіздігі мен байланыс қызме-
тінің ұсынылуына жіті назар аударады.

Сайлаушылардың тапсырмалары мен өті-
ніштері бойынша аудандық мәслихаттың де-
путаттары ҚР Парламенті Мәжілісінің де-
путаты Қ.Бексұлтановқа, ҚР ІІМ әкімшілік 
полициясы комитетінің төрағасы Қ.Сұлтанба-
евқа, Қарағанды облысы әкімінің орынбасары 
Е.Алпысовқа, тағы да басқа лауазымды тұлға-
ларға хаттар мен сауалдар жолдады. Осы-
лайша біздің аудан тұрғындарының көптеген 
мәселелері пысықталып, кейбіреулері шешілу 
сатысында.

– Аудандық мәслихаттың басқа құ-
рылымдармен қарым-қатынасы қандай? 
Депутаттар сайлаушылармен байланысын 
қандай негізде құруда?

– Аудандық мәслихат біздегі қоғамдық 
кеңеспен тығыз қарым-қатынаста жұмыс 
істейді. Біздің өкілеттігімізде, әсіресе, мемле-
кеттік органдардың жұмысын бақылауда ор-
тақ ұқсастық бар. Осынау қысқа мерзім ішін-
де аудан әкімімен, оның орынбасарларымен 
және аудандық ұйым басшыларымен, кент 
және ауыл әкімдерімен де іскерлік байланыс 
орнатылды. Өз басым аудандық мәслихаттың 
төрағасы ретінде аудан әкімдігінің отырыста-
рына, аудан әкімі өткізетін кеңейтілген және 
жедел кеңестеріне қатысамын. Ол атқарушы 
органдармен өзара ақпарат алмасуды жақсар-
туға,  туындаған мәселелерді шешудің оңтай-
лы жолдарын табуға көмектеседі.

Бұқар жырау аудандық мәслихатының 
жұ мыс тәжірибесіне аудандық мәслихат сес-
сиялары мен оның органдарының онлайн -
трансляцияларын жүргізу енгі зілді. Ау-
дан дық мәслихат сессиялары мен басқа да 
іс-шараларының көрсетілімдері мәслихаттың 
maslihat,bukhar-zhirau.kz ресми-ақпарат тық 
порталының интернет-ресурсында, EKara-
ganda.kz ақпараттық агенттігінің сайтында, 
сондай-ақ Facebook,YouTube әлеуметтік же-
лілерінде жүргізіледі.

Депутаттарымыз бұқаралық ақпарат құ-
ралдары және әлеуметтік желідегі парақша-
лары арқылы өз жұмысы туралы сайлаушыла-
рын үнемі хабардар етіп отырады. Аудандық 
мәслихат депутаттары бекітілген кестеге сәй-
кес тұрақты түрде ауданның елді мекендеріне 
барып, «AMANAT» партиясы аудандық фили-
алының қоғамдық қабылдау бөлмесінде жеке 
мәселелері бойынша азаматтарды қабылдай-
ды. Ал мен де кесте бойынша азаматтарды өз 
жұмыс орнымда қабылдаймын.

Халықпен кері байланысты нығайту мақ-
сатында депутаттар әлеуметтік желілерде ті-
келей эфир өткізуді қолдана бастады. Онда 
ауданның кез келген тұрғыны депутатқа өзін 
толғандырған мәселе бойынша хабарласып, 
өзіне керек ақпарат ала алады. Осының бар-
лығы біздің депутаттар жүргізіп жатқан жұ-
мыстың жан-жақтылығын көрсетеді.

– Асхат Сағадиұлы, саяси реформа-
лар мәслихаттардың ғана емес, атқарушы 
билікті де айналып өтпеді ғой. Осы ретте 
сіздің аудандағы әкімдердің сайлауы тура-
лы не айтар едіңіз?

– Расымен еліміздегі саяси реформалар 
кенттер мен ауылдық округтер әкімдерінің 
сайлауына да әсер еткенін айта кетсек болады. 
Өзіңізге белгілі, 2021 жылдың шілде айынан 
бастап жергілікті әкімдерді халық сайлай 
бастады ғой. Бұған дейін оларды мәслихат де-
путаттары жанама дауыс беру арқылы сайлап 
келген болатын. Ал екі жылдан бері ауданы-
мыз бойынша 29 ауыл мен кенттің 21 әкімі өз 
лауазымдарына халықтың тікелей дауыс беру 
жолымен сайланды.

Қолданыстағы заңнамаға сәйкес Бұқар 
жырау ауданының әкімі лауазымына ағымдағы 
жылдың мамыр айында Абылай Сұлтанғали-
дің кандидатурасы аудандық мәслихаттың 
депутаттарымен келісілді. Қазіргі уақытта 
тұрғындардың аудан әкімдерін де сайлаудың 
пилоттық жобасы енгізілуде.

 – Әңгімеңізге рақмет!
Сұхбаттасқан 

Ержан ИМАШ, 
«Ortalyq Qazaqstan»

Бұқар жырау ауданы
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Жаңа техниканың арасында бірнеше 
ультрадыбыстық, фиброгастродуодено-
скопия, өкпені жасанды тыныстандыру 
аппараттары, колоноскоп, бронхоскоп 
және бет маскалары түріндегі Т-жүйе-
лер бар. Олар арқылы балаға  өздігінен 
тыныс алуға көмектесу үшін белгілі бір 
қысыммен оттегі беріледі. Құрылғы-
лар ересек пациенттерде де, жаңа туған 
нәрестелерде де ауруларды тиімді ди-
агностикалауға ықпал етеді. Барлық 
құрылғылар Швейцарияда жасалған.

– Жаңа туған нәрестелердің өмірінің 
қауіпсіздігі білікті мамандардың қолын-
да. Биыл терапия және реанимация па-
латасын жабдықтау жақсарды. Өкпені 
жасанды желдетудің қосымша аппарат-
тарын сатып алдық. Мерзімінен бұрын 
туған ауыр асфиксиямен немесе шала 
туған нәрестелерге тыныс алуды қамта-

● ЖАҒЫМДЫ ЖАҢАЛЫҚ

Жаңа жабдықтармен 
толықты

Балқаш көпсалалы ауруханасының техникалық базасы толығуда. 
Жақында «Дені сау ұлт» жобасы бойынша заманауи жоғары технология
лық аппараттар мен жабдықтар сатып алынып, жаңа медициналық 
құрылғылар орнатылды.  Жұмыс сапасын арттыру үшін дәрігерлерге бар
лық жағдайлар жасалған.

Нұрдос КӘРІМ,
«Ortalyq Qazaqstan»

Ел не дейді?
– Тапқанымызды ішіп-жемнің өзіне жет-

кізе алмай жүргенде,  дәрі-дәрмектің  бағасы  
шарықтап барады. Өткен айда балам суық 
тиіп ауырып қалды.  Бір жарым аптадан кей-
ін ол  тағы науқастанды.  Дәріханаға барсам,  
алдында алған дәрі-дәрмектердің бағасы 50-
60  теңгеге қым баттапты, –  дейді Қарағанды 
қаласының тұрғыны Зара Смайлова.

– Дәріханалар қалта қағатын қарақшыға 
айналды. Бұрын қан қысымына арналған  
және жүрек ауруын емдейтін препараттар-
мен шектелуші едім. Жұқпалы індетке жиі 
шалдыққаннан бері  шығын  екі есе көбей-
ді. Тамыз айында  дәрі алуға  60 мың теңге 
жұмсаппын.  Бұл сома менің зейнетақым-
ның тең жартысы, – деп кейіді зейнеткер 
Қариполла Мұқанов.

  
Шекті баға өспесе, 

нарқы неге құбылады? 
Мұның жауабын  ешкім дөп басып айта 

алмайды. Дәрілік заттардың бағасын рет-
тейтін Медициналық және фармацевтика-
лық бақылау комитетінің Қарағанды облы-
сы бойынша департаменті  халық көптеп 

● ӨЗЕКТІ

Дәрідәрмек неге қымбат?
Дәрісіз күнімізді елестету, тіптен, қиын. Осыны сезген фармацевттер асап 

қалуға асыққандай.  Өкінішке қарай, бұғаусыз кеткен дәрі бағасын  үйлестіру 
үрдісі шабан. Бұл да бір – бұқараның бүйіріне шашудай қадалған мәселе...

тұтынатын препараттардың нарқы негізсіз 
өскен  деген уәжге екіұдай жауап айтады.

– Тоқсан сайын 200 атаулы дәрілік зат-
тардың бағасына мониторинг жүргіземіз. 
Олардың қатарында антибиотиктер, қызу-
ды басатын, тыныштандыратын, қабынуды  
және  жұқпалы індеттерді емдейтін  фарма-
кологиялық топтағы дәрілер бар. Биылғы  
үшінші тоқсанда  дәрі-дәрмектерге  шекті 
бағалардың өсуі болған жоқ. Дегенмен,   өн-
дірушілер мен бөлшек саудадағы, сондай-ақ 
әлемдік қаржы жағдайындағы тұрақсыздық 
дәрі бағасының құбылуына әсер ететінін 
тағы жоққа шығаруға болмайды. Бұл орай-
да,  көтерме фармацевтикалық компаниялар 
мен ұйымдар дәріні өз қаражаттарына сатып 
алатынын халықтың  қаперіне салған жөн. 
Әлеуметтік дәріханаларды қоспағанда, же-
кеменшік дәріханаларда дәрі бағасының   
әртүрлі болуының негізгі себебі осыдан. 
Бірақ қайталап айтамын,  талап бойынша 
дәрінің құны  шекті бағадан аспау керек. 
Біздің департамент заңды тұлғалардың 
өтініштері бойынша жоспардан тыс бақылау 
жүргізетінін және  алдын ала тексеріс ұй-
ымдастыратынын қаперлеріңізге салғымыз 
келеді.  Жазбаша өтініштер мен шағымдар  

ның икемді регрессивті жүйесін әзірлеген. 
Әдетте, аталған минис трлік  бағаны реттеу 
ережелерін бұзған дәріханаларға айыппұл 

медициналық бұйымдар бар. Заңның осы 
тармағына қатысты халық арасында дау 
көп. 

– Қызмет көрсетуші тарапты тізеге 
басатын болса, қаптамасы ашылмаған, 
кірлемеген, қайтару мерзімі өтпеген, чегі 
сақталған тауарды қабылдауға міндетті. 
Жағдай олай болмаса, дәріханалар ха-
лықты ашықтан ашық тонауға көшкен 
деген сөз. Әсіресе, қарт кісілер мен ба-
лалар қателікке көп бой алдырады. Ол 
заңды. Қазір аты ұқсас дәрілер көп. Екін-
шіден, «I-teka» сайтын ашып қарасаңыз, 
бір дәрінің бағасы әр дәріханада әрқилы. 
Кейбір дәріханалар  бір дәріні мың тең-
геге дейін қымбаттатып, үстемелеп пайда 
тауып жатыр.  Осыдан кейін бақылаушы 
органдар қайда қарап отыр деген заңды 
сауал туады, – дейді тәуелсіз сарапшы Ай-
дын Әлім.

Қарағанды облыстық тұтынушылар 
құқықтарын қорғау департаментінің бас 
маманы Еркін Салауатұлы дәрілік заттарға 
тиісті  заңға өзгерістер енгізу Парламент 
Мәжілісі депутаттарының еншісіндегі 
мәселе екенін айтады. Спикердің пікірін-
ше, егер ұсыныс Мәжілісте мақұлданса, 
аталған заңның тұтынушыларға пайдасы 
мол. Сайып келгенде, жоғары заң шыға-
рушы органның келешекте  фармнарыққа  
қандай пәрмен беретінін  алдағы уақыт 
көрсетеді.

 Айтбала СҮЛЕЙМЕНҚЫЗЫ

жұмыс аптасының кез келген күні қабылда-
нады,– дейді департамент басшысы Ольга 
Смирнова.

Қарағандылықтар кеңінен жүгінетін 
«I-teka» анықтамалық қызметі желісінің 
дерегінше,  кеншілер шаhарында 276 дәрі-
хана бар. Осынау жекеменшіктің иелігінде-
гі  дәріханалардағы препараттардың  баға-
сы біркелкі емес. Заңдық тұрғыдан дәрінің 
құны мемлекет белгілеген шекті бағадан 
аспауы керек. Еліміздің  Денсау лық сақтау 
министрлігі  оларға бөлшек сауда бағалары-

салып, фармацевтикалық қызметке берілген 
лицензия тоқтатылуы тиіс. 

 
«Төленген ақша қайтпайды, 

айырбас жүрмейді»
Дәріханада тұтынушылар құқы жиі 

бұзылады.  Мәселен, «Тұтынушылардың 
құқықтарын қорғау туралы» Заңының 
30-бабының 1-тармағына сәйкес айыр-
бастауға және қайтаруға жатпайтын алты 
тауардың қатарында дәрілік заттар мен 

масыз етеміз. Енді, бізге салмағы 300 
грамм болатын сәбилерді сақтап қалуға 
мүмкіндік туып отыр. Өкпені жасанды 
тыныстандыру аппараттарының саны 
екі есе өсті, – деп хабарлады Балқаш 
қаласының денсаулық сақтау бөлімінің 
өкілдері.

Мамандардың айтуынша, жедел 
жәрдем қызметкерлері керек жерде 
шағын зерттеу жүргізуге мүмкіндік бе-
ретін заманауи фельдшер жиынтығымен 
жабдықталған. Сандық құрылғылар 
бастапқы талдаулардың нәтижелерін 
алуға және адамның жалпы жағдайын 
тексеруге мүмкіндік береді. Қажет бол-
са, мамандармен онлайн-конференция 
өткізеді.

Айта кетейік, Балқаш қаласының 
көпсалалы ауруханасы барлығы 25 жаңа 
аппаратпен және аспаптармен толықты. 
2025 жылға дейін стационар тағы 2,5 
млрд. теңгеге жабдықталады.

БАЛҚАШ

Қызылша «қыр көрсетіп» тұр
(Соңы. Басы 1бетте)

Бүгінгі таңда облыстың барлық ме-
дициналық мекемелерінде қызылшаға 
қарсы вакцинаның жеткілікті дозасы 
бар, – дейді облыстың денсаулық сақтау 
басқармасының штаттан тыс бас эпиде-
миолог дәрігері Аслан Теміров. 

Аслан Қазақбекұлының айтуынша, 
үйде біреу ауырса, отбасының басқа 
мүшелері байланыста болған адамдар 
саналады. Олардың ішінде бұрын ауы-
рмаған 30 жасқа дейінгі мүшелеріне 72 
сағат ішінде екпе жасалуы керек. 30 
жастан асқандарын медицина маманда-
ры бақылау ға алады. 

– Вакцинадан бас тарту арқылы им-
мундық жүйені қосымша қорғаныштан 
айырамыз. Ауру жұқтыру тәуекелдері 
артады. Сонымен қатар, басқаларға 
жұқтыру ықтималдығы да өседі. Адамда 
екпе болса, ағзаға вирус түскенде, ол 
оны бір ден танып, күреседі, – дейді 
Аслан Те мі ров. 

Эпидемиолог жыл басынан бері екпе 
алуға тиісті балалардың 74%-ы вакцина 
алғанын айтты. 1 жастағы балалар саны 
– 13 029, 6 жасында екпе алғандар қа-
тары – 13 485. Бұдан бөлек, бұрын екпе 
алмаған 30 жасқа дейінгі 4 мың адам 
вакцинация жасатқан. 

Дегенмен, вакцинациядан бас тар-
ту жағдайлары соңғы кездері жиіле-
ген. Мұны мамандар айтып отыр. Ден-
саулық сақтау вице-министрі Айжан 
Есмағамбетова сейсенбі күні орталық 

коммуникация лар қызметінде өткен 
брифингте сырқаттанушылық ауырған 
балалар арасында вакцинация алмаған-
дардың есебінен тіркеліп жатқанын атап 
көрсетті.

– Вакцинация алмаған балалар 71%-
ды құрайды. Бұл ретте, 60%-ы – егуден 
бас тартқандар, 18%-ы – медициналық 
қарсы көрсетілім бойынша және 21%-ы 
– егу жасына жетпеген балалар, – деді 
вице-министр.

Айжан Есмағамбетова қазіргі эпиде-
миологиялық жағдай қызылшаның 5 
жасқа дейінгі балалар арасында көп 
тіркелуімен сипатталатынын да айтты. 

Олар  ауырғандардың 65%-ын құрай-
ды. Осыған байланысты ол қызылша-
ның одан әрі таралуын болдырмау үшін 
балаларды 6 айдан бастап, сондай-ақ 2 
жастан 5 жасқа дейінгі балаларды және 
медицина қызметкерлерін қосымша вак-
цинациялау жоспарланғанын хабарла-
ды.

– Бұл ретте, 6 айдан 11 айға дейін-
гі балаларды қосымша иммундау 6 қа-
рашадан басталады. Желтоқсан айынан 
бастап, 2 жастан 5 жасқа дейінгі бала-
ларды қосымша жаппай иммундауды 
жалғастыру жоспарланып отыр, – деді 
вице-министр брифингте. 

Мысалы, электронды фонендоскоп 
жүрек, қан тамырлары, өкпе, бронх, 
ішек дыбыстарының аускультациясын 
жазып алады және деректерді бағдарла-
мада сақтайды. Ал, портативті отоскоп 
құлақты диагностикалау кезінде кескін-
ді жібере алады. 

Аталған құрылғылардың көмегімен 
терапевтер мен жалпы тәжірибелік дә-

● ДЕНСАУЛЫҚ

Қанатқақты жобада – 
телемедицина

Облыстық клиникалық ауруханада телемедицина бойынша пилоттық 
жоба енгізілуде. Бұл арқылы дәрігерлер қашықтықтан кеңес бере алады. 
Ол үшін портативті құрылғылар пайдаланылады. 

рігерлер тексерулер жүргізіп, деректерді 
бейінді мамандар, атап айтқанда, лор 
дәрігерлеріне, кардиологтарға, пульмо-
нологтарға және басқаларға жібереді. 

Қашықтықтан диагностикалау жи-
ынтықтарын шалғайдағы елді мекендер-
де, сондай-ақ қозғауға болмайтын па-
циенттерді тексеру үшін қолданылады.

Пилоттық жоба Қарағанды облы-
сында жыл соңына дейін іске асыры-
лады. Оған Балқаш, Приозерск және 
облыс тың бірнеше аудандары қатысады.

Біздің елімізде донорлық трансплан-
тация саласы қарышты дамуда деп айта 
алмаймыз. Барлық мәселе өлімнен кей-
інгі мәйіттік донорлықта. Әрине, кейбір 
жағдайларда науқасқа туыстары немесе 
жақындары донор бола алады. Ал кейде 
олар да сәйкес келмеуі ғажап емес. Бұл 
жағдайда адам үшін жалғыз мүмкіндік – 
қайтыс болған донордың трансплантация-
сы. 

Қазақстанда мәйіттік трансплантация 
тоқырап тұр. Мәселен, қаншама жас адам-
дардың жол апатына ұшырағанын немесе 
инсульт алғанын естіп жатамыз. Мидың 
өлімі орын алса да, қалған мүшелер қа-
лыпты жағдайда жұмыс істейді. Жүрек 
соғады, бүйрек, бауыр өз қызметін атқа-
рады, тек ми өлі. Олар осы қалпында біраз 
уақыт тұрады, бірақ белгілі бір уақыттан 
кейін адам қайтыс болады. Өкінішке қа-
рай, біздің елде күн сайын ондаған адам 
төтенше жағдайлардан қайтыс болып жа-
тады. Статистика бойынша өткен 8 айда 
Қазақстан бойынша 18-62 жас аралығын-
дағы 2 579 адам қайтыс болыпты. Олар-
дың барлығы бірдей демей-ақ қояйық, 
бірақ, біразы мәйіттік донор бола алатын 
еді. Бір сондай донор 4-8 адамға өмір, 
жақындарына үміт сыйлай алады. Бүгін-
гі күні ағзаларды трансплантациялаудың 

Мәйіттік донор: қорқатын емес, 
қолдайтын жоба

Трансплантациядағы ең өзекті мәселелердің бірі – күту парағындағы 
трансплантациялауды қажет ететін адамдардың көптігі «мен донор болайын» 
деу шілердің аздығы. Мемлекеттің денсаулық сақтау стратегиясында  азамат
тардың өмір сүру ұзақтығын 2020 жылғы 71 жастан 2025 жылы 75 жасқа дейін 
ұлғайту мақсаты тұр. Бұл – «Дені сау ұлт» ұлттық жобасынан күтілетін нәти
женің бірі. Осы мақсатқа жетуде мәйіттік трансплантация мәселесі де өзекті. 

күту парағында 3 953 адам тұр. Оның 
ішінде 128 бала бар. 

Біздің еліміздің статистикасына сәй-
кес, бүгінгі күні барлығы 161 орган 
трансплантациясы жасалды және қайтыс 
болғаннан кейінгі донордан тек 3 жағдай 
ғана тіркелген. 

Қазақстанда адам қайтыс болған жағ-
дайда органдарды алуға қатысты келісім 
презумпциясы бар. Заң дәрігерлерді қай-
тыс болған адамның туыстарынан ор-
гандарды алу туралы келісім алуға мін-
деттейді. Елімізде Egov порталында кез 
келген адам көзінің тірісінде трансплан-
тациялау мақсатында қайтыс болғаннан 
кейін органдардың немесе тіндердің бір 
бөлігін беруге келісім немесе бас тарту 
еркін білдіре алады. Бұл ерікті донорлық 
жайлы емхана дәрігерлері келушілерді 
құлағдар етеді, әлеуметтік желілерде жа-
рияланады. Бірақ, біздің тұрғындар әртүр-
лі себептермен бас тартады. 

АҚШ, Еуропа елдерінде, жақын шет 
елдерде мәйіттік донорлық жайлы жоға-
ры ақпараттандырудың, оның маңызын 
түсіну деңгейінің арқасында тұрғындар-
дың 90%-ға жуығы қайтыс болғаннан 
кейін органдарын беруге келісім біл-
діреді. Мысалы, Испанияның әрбір азама-
ты әлеуетті донор болып табылады. Бұл 

елдегі трансплантология өзінің даму дең-
гейі бойынша Еуропада бірінші орынға 
шықты.

Елімізде 6 трансплантация орта-
лығы, 40 донорлық стационар, стацио-
нарлық және аймақтық трансплантация 
үйлестірушілері бар. Мәйіттік донорлық 
мәселелері медициналық-құқықтық сала-
да да, жалпы әлемдік қоғамдастық, оның 
ішінде Қазақстан үшін де өзекті мәселе 
болып тұр.  Адам өмірін құтқару әдістері 
әлеуетті донорларды анықтаудың, қайтыс 
болғаннан кейін ерікті донорлыққа ынта-
ландыруды көздейтін әлеуметтік-бағдар-
ланған биоэтикалық тәрбие саясатын 
жүргізудің нақты құрылған жүйесінде 
өз көрінісін табуы керек. Қоғамда мәйіт-
тік орган донорлығына «қорқынышты» 
емес, түсінушілік көзқарас қалыптасты-
ру қажет. Бұл Қазақстанның денсаулық 
сақтауындағы маңызды мәселелердің бірі 
болып табылады. Олай болмағанда күту 
парағындағылар сол күйі қала береді. 

Шолпан  ҚАУЫНБЕКОВА, 
Қарағанды облысы бойынша

 аймақтық трансплантация
 үйлестірушісі 

Салтанат ІЛИЯШ,
«Ortalyq Qazaqstan»
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Жобаны Е.Бөкетов атын-
дағы Қарағанды универси-
тетінің оқытушылары жəне 
облыстық оқу-əдістемелік 
орталығының мамандары бір-
лесіп жасаған. «Отбасы жəне 
мектеп: диалогтан серіктес-
тікке» жобасы ата- аналарға 
алдымен балалардағы өзгеріс-
терді көруге, түсінуге үй-
ретеді. Форумда сондай-ақ, 
логопед-мұғалімдер нейропси-
хологиялық тəсілдер арқылы 
ата-аналарымен практикалық 
сабақ өткізді. Ойын тапсырма-
ларын жаттығулармен ұштас-
тыра отырып, ата-аналар бала-
ларды түзету жұмыстарында 
қолданылатын əртүрлі əді-
стерді сезінді. 

● ФОРУМ

Білім ордаларындағы 
бірегей жоба

Аймақтағы №2 арнайы мектеп интернатында «Отбасы 
жəне мектеп» диалогтан серіктестікке бағытталған жобасы 
жүзеге асты. Облыстық форум баланың мүддесі үшін мектеп 
пен отбасының бірлескен жұмысының оңтайлы түрлерін із-
деуге бағытталды.

Аяулым СОВЕТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

Департаменттің мұрағатында 
XX ғасырдың 30-шы жылдары-
ның басы, 50-ші жылдарының 
аяғына дейінгі аралықта жер ау-
дарылып, Қазақстанға жіберілген 
Кеңес азаматтары жайлы мəлімет-
тер бар құжаттар сақталған. 

Олардың қатарында орыстар, 
белорустар, украиндар, поляктар, 
немістер, жапондар, шешендер, 
ингуштар, татарлар, литвалықтар, 
эстондықтар, латыштар жəне 
басқа ұлт өкілдері бар. Көбісі Ре-
сей Кеңестік Федеративтік Социа-
листік Республикасы Қылмыс тық 
кодексі бойынша «Контрреволю-
циялық қызмет» үшін жаза қа-
растырылған атышулы 58-бабы 
(1961 жылы күші жойылған) ая-
сында сотталғандар.  

Өкінішке қарай, сотталған-
дардың денінің сүйегі Қарағанды 
жерінде қалды,  қайда жерленген-
дері де белгісіз. Бұл мəселемен бү-
гінге дейін отандық тарихшылар 
айналысуда.

Құқықтық статистика жəне 

Жер аударылғандардың ісі 
мұрағатқа тапсырылады

Қазақстан Республикасы Бас прокуратурасының Құқықтық статистика жəне арнайы есепке алу 
комитетінің Қарағанды облысы бойынша департаменті Президент Жарлығы, Саяси қуғын-сүргін 
құрбандарын оңалту жөніндегі мемлекеттік комиссияның шешімдері жəне Қазақстан Республика-
сының Бас прокуратурасының тапсырмалары негізінде 2020 жылдан Қарағанды түзеу-еңбек лагері 
– Қарлаг мұрағат қорларын құпиясыздандыру, түгендеу жəне цифрландыру бойынша жұмыс жүр-
гізді. 

арнайы есепке алу комитетінің 
өңірлік мұрағаттарын құпиясыз-
дандыру, түгендеу жəне цифрлан-
дыру отандық ғалымдарға аталған 
жұмысты жалғастыруға жəне ел 
тарихының күрделі жəне қай-
ғылы кезеңін қамтитын құпияның 

пердесін ашуға мүмкіндік береді. 
Одан бөлек, мыңдаған адамдар-
дың тағдырын анықтауға көмек-
теседі.

Департамент басшысы Жұл-
дыз Бұламбекованың айтуынша, 
арнайы қоныс аударушылардың 

негізгі бөлігі – 1941 жылы дивер-
санттар мен тыңшылар деп жария-
ланған немістер (атап айтқанда, 
Еділ бойынан) болды.

Бұған дейін де Қарағанды об-
лысына кеңестік республикалар-

Ұлы Отан соғысы аяқталғаннан 
кейін əскери тұтқындар жеткізіл-
ді.

Жер аударылғандардың бір 
бөлігі Кеңес Одағының басқа ай-
мақтарында негізгі жазаларын 
өтегеннен кейін жер аударылған 
болды. Олар КСРО ІІМ арнайы 
лагерьлеріне жіберілді. Мəселен, 
Қарағанды облысының аумағында 
осындай екі лагерь болды. Біреуі 
– Қарабас теміржол станциясы-
ның аумағындағы «Песчаный», 
екіншісі – Жезқазған маңында 
орналасқан «Степной». Арнайы 
лагерьлерде тұтқындар қатаң ре-
жимде ұсталды. Бұл жерлерге 
жалпы түзеу-еңбек лагерьлерінен 
ұзақ мерзімге бас бостандығынан 
айырылған тыңшыларды, дивер-
санттарды, террористерді, антисо-
веттік ұйымдардың қатысушыла-
рын ауыстырды.

– Біздегі жеке істерде сауал-
намалық мəліметтер, арнайы қо-
ныс аударушылар мен сотталған-
дардың отбасы мүшелері туралы 
ақпарат, лагерьден келгені жəне 
кеткені туралы белгілер, фотокар-
талар бар. Осы деректердің бар-
лығы өңделіп, цифрландырылады 
жəне Қазақстан Республикасы Бас 
прокуратурасының Құқықтық ста-
тистика жəне арнайы есепке алу 
комитетінің ақпараттық жүйесіне 
енгізіледі.

Қазір бізге Қазақстанда ғана 
емес, жақын жəне алыс шет ел-
дерде тұратын азаматтардан көп-
теген сауалдар келіп түсуде. Олар 
ата-бабаларының, əкелерінің тағ-
дыры туралы білгілері келеді. Із-
деу нəтижелері бойынша оларға 
мұрағаттық анықтамалар мен ізде-

● ФЕСТИВАЛЬ

«Жастар толқынының» 
жарқын жолы

Қала əкімінің міндетін атқа-
рушы Дастан Сəденов көпшілік-
ті мерекемен құттықтап, жастар 
саясатының дамуына, қоғамдық 
шараларға үлес қосқан, белсенді 
жастар «Сағадат» əскери патриот-
тық клубының жетекшісі М.Фай-
дуллаев, «Жас зеңбірекші» əскери 
патриоттық клубының жетекшісі 
Е.Өмірзақов, «Жасыл ел» еңбек 
жасағында қаламыздың тазалығы-
на қосқан үлесі үшін Ж.Қанатбай, 
«QORZHYN FIGHT» спорттық үй-
ірмесінің жаттықтырушысы Б.Жұ-

Приозерск қаласында 25 қазан – Республика күніне арналған 
«Жастар толқыны» атты фестиваль өтті. Мерекелік іс-шара-
да қаланың дамуына елеулі үлес қосқан азаматтардың еңбегі 
еленіп, шаһардың жетістіктері сараланды.

Нұрдос КƏРІМ,
«Ortalyq Qazaqstan»

дан мүлкі тəркіленген «халық жа-
улары» жіберілген болатын. 1944 
жылы Қазақстанға шешен жəне 
ингуш халықтарының өкілдері 
жер аударылды («Жасымық» опе-
рациясы). Қазақ жеріне еврейлер, 
мордва корейлері, армяндар, ал, 

удегі азаматтардың жеке істерінің 
көшірмелерін береміз.

Сұралған ақпарат заңмен 
қорғалатын жеке деректерге қа-
тысты болғандықтан, тікелей 
туыстарына ғана берілетінін айту 
керек. Яғни, сұранысқа іздеудегі 
адаммен туыстығын растайтын 
туу туралы куəліктер (өздерінің 
жəне ата-аналарының) қоса 
берілуі керек. Ал, бөтен адам 
болса, туыстарынан нотариалды 
куəландырылған сенімхат қажет.

Жоғарыда айтылғандай, қазір 
құжаттардың барлығы құпиясыз-
дандырылған. Оларды түгендеу 
жəне цифрландыру жұмыстары 
жүргізілуде. Орталық Қазақстанға 
жер аударылғандардың 160 мыңға 
жуық жеке ісін Алматы қала-
сындағы Президент мұрағатына 
тапсыру жоспарда.

Жұлдыз БҰЛАМБЕКОВА,
Қазақстан Республикасы Бас 

прокуратурасының Құқықтық 
статистика жəне арнайы есепке 

алу комитетінің 
Қарағанды облысы бойынша 

департаментінің бастығы. 

мамұратов, мобилограф Е.Райым-
баевты марапаттады.

– Мемлекет басшысының 
бастамасымен Республика күні 
Ұлттық мереке ретінде екінші 
жыл тойланып отыр. Бұл маңы-
зды шешім халықтың қолдауы-
на ие болып, ұлттық деңгейде 
аталып өтуде. Бүгінде елімізде 
əділетті Қазақстан құру бойынша 
ауқымды реформалар қабылда-
нып жатыр. Шаһарда Мемлекет 
басшысы өз Жолдауында айт-
қан бастамалар мен халықтың 
əл-ауқатын арттыру бағытын-
дағы жұмыстар іске асырылуда.
Ел аман, жұрт тыныш болса, жұ-

жетуі – халқымыздың ынтымағы 
мен бірлігінің жемісі. Олай болса, 
бірлігіміз бекем, ынтымағымыз ар-
тып, егемен еліміз гүлденіп, жай-
най берсін! – деді Приозерск қа-
ласы əкімінің міндетін атқарушы 
Дастан Шұғайұлы.

Бағдарлама аясында білім 
алып жатқан грант иегерлеріне 
қайтарымсыз қайырымдылық 
көмек (оқу, шəкіртақы, жатақхана, 
жол шығындары) беріліп, студент-
тер үшін тиімді гранттар бөліну-
де. Осы мақсаттағы кездесуге 
«ҚазМұнайГаз» ұлттық компания-
сының басқарма төрағасының 
кеңесшісі Гүлшара Наушақызы 
жəне білім беру ұйымдарының 
басшылары қатысты. Грант иегер-
лерімен танысқан өкілдер пікір 
алмасып, жəне өзекті сұрақтарға 
жауап беру арқылы тараптар ара-
сындағы байланысты арттырып, 
қарым-қатынасты нығайтты.

Жиында студенттердің қа-
тысуымен ойындар ұйымдасты-
рылып, ол жастарға топта жұмыс 
істеуге, дағдыларды дамытуға 
жəне мəселені шешу қабілеттерін 
бағалауға мүмкіндік берді. 

Бейресми əңгімелер мен 
тəжірибе алмасуға мүмкіндік 
берген кездесуде студенттер де-
меушіге сұрақтар қойды. Білім 

● ЖАСТАР САЯСАТЫ

жаттығулар істеуге болатынын 
үйретеді. Қолжетімді дақылдар 
арқылы баланың қол маторика-
сын дамытады, – дейді №2 арнайы 
мектеп интернатының директоры 
Эльмира Амандықова.

Қазіргі таңда №2 арнайы мек-
теп интернатында 162 бала білім 
алса, 60-ы үйде оқытылады. Бала-
лар 6 мезгіл тамақ ішеді. Мектеп 
мұғалімдерінің айтуынша, биыл 
«Қазақстан халқына» қоры мек-
тепке 34 млн.теңгеге кабинеттер 
берген. Жаңарған химия кабинеті 
жəне тігін шеберханалары бар. 
Сондай-ақ, жаңа компьютер каби-
нетіне арналған экрандар, мульти-
медиялық құрылғылар да балалар-
дың қызметіне жарап тұр. 

– Мектепте боча ойындары 
жақсы дамыған. «Батыл жүрек» 
қоғамдық қорының қолдауымен 
осы ойын түрі жан-жақты қолға 

Бүгінгі қолдаудан ертең қайтарым бар
«ҚазМұнайГаз» ұлттық компаниясы жəне «Samruk-Kazyna 

Trust» корпоративтік қорының қолдауымен «Bilim Foundation» 
корпоративтік қоры «Жарқын Болашақ» бағдарламасын сəт-
ті іске асыруда. Бағдарлама жасөспірімдерді еліміздің жетекші 
білім беру ұйымдарында оқытуға бағытталған.

Аяулым СОВЕТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

рең үңілді.
– Қазіргі таңда Қарағанды-

дағы 6 білім беру ұйымдарында 
«Жарқын Болашақ» бағдарламасы 
бойынша 39 грант иегерлері білім 
алуда. Оларға қордың атынан то-
лық қаржыландырған көмек көр-
сетіледі. Оқу орнының, жатақха-
наның ақысы, жолдың ақшасы 
мен ай сайын шəкіртақы төленіп 

рына жауап алып, жетістіктері 
жəне өмірлік тəжірибесімен 
бөлісті. 

–  Халықтың бестен бір бөлігін 
жастар құрайды. Еліміздің бола-
шағы Сіздердің білімге, күш-жі-
герлеріңізге байланысты. Жастар 
қашанда елдің айнасы болған-
дықтан, қолжетімді əрі сапалы 
білім беру – міндет. Осы орайда 

білім беруді жаңа деңгейге көтеру 
мақсатында жұмыстар атқаруда-
мыз. Жастарды жұмысқа орналас-
тырып, олардың кəсіпкерлігін да-
мытуға көмек көрсету де маңызды. 
Мұғалімдер болашақ мамандықты 
таңдауда талапкерлерге жол сіл-
тейді, кейін маман атанғаннан кей-
ін жұмыспен қамтуды көздейді.

отырады, – деді облыстық білім 
басқармасы басшысының мін-
детін атқарушы Азамат Тлеуұлы.

«ҚазМұнайГаз» Ұлттық ком-
паниясының өкілі Гүлшара 
 Наушақызы сөз алып, жас маман-
дардың ғылыми бастамаларына 
қолдау көрсетудің маңыздылығы-
на тоқталды. Студенттер сұрақта-

Егемендікті сақтайтын бола-
шақ ұрпақ болғандықтан, біз үшін 
жастардың əлеуметтік жағдайы 
жақсарып, əлеуетінің кеңейгені 
– маңызды, – деді Гүлшара Нау-
шақызы. 

Студенттер жиында демеу-
шілер жəне ұйымдастырушылар 
арасындағы ынтымақтастықтың 
маңыздылығын атап өтті. 

– Біздің арнайы мектепте 
тірек қимыл бұзылысы бар, 
интеллектісі төмен балалар 
оқиды. Сондықтан, форумда 
ата-аналардың сұранысы 
ескеріліп, 7 алаң ұйымдасты-
рылды. 

Жалпы, біз алғашқы күн-
нен ата-аналармен достық, 
серіктес тік қатынас орнатуға 
тырысамыз. Бала тəрбиесінің 
бастауы отбасында болған-
дықтан, мектепке ол отба-
сында алған тəрбиесімен ке-
леді. Мектеп пен отбасының, 
мұғалімдер мен ата-аналардың 
қарым-қатынас орнатуы ұзақ 
уақытты талап еткенімен, ма-
мандар ата-аналарға психоло-
гиялық қолдау көрсетіп, тегін 
кеңес береді. Мəселен, лого-
педтер баланың тілін дамы-
ту үшін жұмыс істейді. Үйде 
тілді дамыту үшін қандай 

алынуда. Өткен аптада түлегіміз 
Грецияда өткен сайыста жүлделі 
орынға ие болды. Мектепте қай 
бала қандай қабілетке ие екенін 
зерттей отырып, міндетті түрде 
өзіне сай қызығушылық түріне 
баулимыз, – дейді Эльмира Аман-
дықова.

Форумда мамандар ата-ана-
ларға баланың сабағын жеңіл-
дететін бірқатар ұсыныстармен 
бөлісті. Оның ішінде жақсы 
тамақтану, тұрақты режим, то-
лыққанды ұйқы, жайлы тұрмыс-
тық жағдай, сабақ оқуға жайлы 
жəне ыңғайлы орын қалыптасты-
ру əдістері бар. Мұғалімдер сон-
дай-ақ, əр балаға сенім артып, 
жетістігіне қуаныш білдіру де бала 
үшін үлкен жетістік екенін атады. 
Ата-аналар форум барысында 
жағымды əсермен қайтты. Алдағы 
уақытта мектептің осындай іс-ша-
раларына қатысуға тілек білдірді.

мыс та жүреді, қаланың да, ха-
лықтың да əл-ауқаты артады. Мұн-
дай жағдайда ұлт болып ұйысып, 
ұлттық мерекені атап өту де бір 
ғанибет. Республика күні – біздің 
жалпыұлттық мерекеміз. Еліміздің 
қарыштап дамып, толағай табысқа 

Одан əрі мерекелік іс-шарада 
жергілікті өнерпаздар, қалалық 
мəдениет мекемелерінің ұжымда-
ры өнер көрсетіп, фестиваль сəнін 
кіргізді

ПРИОЗЕРСК

мен мансаптық өсуге қатысты 
маңызды тақырыптарды қозғаған 
жастар бағдарлама мазмұнына те-
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Ірі қоқыс қалдықтарына
 кім жауапты?

Тұрғындардың күндіз-түні ма-
залауынан «қажыған» болуы керек, 
«Горкомтранс» әкімшілігі бізге жа-
уап беруге «қиналды». Гүлдер-1 
мөлтек ауданындағы №12, 17  үй 
тұрғындарының қоқыстың дер 
уағында әкетілмейтініне наразы 
екенін айтып хабарласқан едік, ол 
аймақта «КамАЗ»-бен тасымалдауға 
және тиеуге мүмкін емес қалдықтар 
бар екенін айтты. 

– Көгалдандыру ережесіне сәй-
кес құ рылыс қалдықтары, ірі көлем-
дегі жиһаздар арнайы көлікпен және 
тұрғындардың өз күшімен полигонға 
тасымалдануы тиіс. Қоқыс таситын 
«КамАЗ» көліктері үлкен ауқымды 
қоқыс түрін тасымалдауға және ти-
еуге арналмаған. Кей жағдайда ірі 
көлемді қоқыс үшін көлік бұзыла-
ды, – деді «Горкомтранс» әкімшілігі. 

Олардың айтуынша, қоқыстарды 
кон тейнердің ішіне салмаса, тау бо-
лып үйілген алаң жасалады. Қоқыс 
тасымалдаушының қалдықтарды өз 
қолымен жинауына тура келеді. 

– Кейде ауыр көлемдегі жиһаз-
дарды, металдарды көтеруге тура 
келеді. Денсаулыққа, әсіресе, белге 

● КӨКЕЙКЕСТІ

Шашылған қоқыс, шарасыз халық
Қарағандының көшелері қоқысқа толы. Қаланың Оңтүстік-Шығыс бөлігінде шашылған плас-

тиктерден аяқ алып жүре алмайсыз. Шаһарға келген қонақтардың да айтатыны – осы. Одан арылу-
дың тиімді жолы әзірге менмұндалап тұрған жоқ. «Ай сайын 403 теңге (бір адамға) төлемін жасап 
отырмыз» дейтін тұрғындар қоқысты уақытында алып кетпейтін «Горкомтрансқа» өкпелі.

Аяулым СОВЕТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

зияны көп. Осыған төленетін жа-
лақы – 150 000 теңге,– дейді меке-
медегі қоқыс тасымалдаушы Айдын 
Сапарұлы (аты-жөні өзгертілген). 

Айдынның сөзіне сүйенсек, Қа-
рағандыда ірі көлемді қоқысты та-
ситын  полигондардың да саны аз. 
Экология департаменті мамандары-
ның мәліметінше, өткен жылы облыс 
аумағынан 202 полигон анықталып-

ты. Іс жүзінде оның 52-сі заңда-
стырылған. Ал, 150-і заңдастырыл-
маған. Полигондар мен үйінділерде 
жинақталған қоқыс қалдықтарының 
көлемі 10 мың тоннадан асып кеткен.

Қарағандыда сондай-ақ, ме-
кемеге қатысы жоқ құрылыс қал-
дықтарын шығару қызметі неме-
се таңдалған маманның бір сағат 

жұмысының құны 12 000 – 18 000 
теңге аралығында. Биылғы маусым 
айының дерегіне сүйенсек, респуб-
лика бойынша қоқыс шығарудың 

орташа тарифі бір адам үшін 403 
теңгені құрады. Өткен жылғы мау-
сыммен салыстырғанда тариф 31 
пайызға өскен. 

Контейнерлер неге аз?
– Қосымша контейнерлерді қа-

шан жеткізетіндері белгісіз. 150 
пәтерлік үйге үш контейнер қой-
ылған. «Волна» дүкені, кеңселер 

бар, маңайда адам көп. Оған қоса, 
қоқыс алаңынан екі метр жерде ба-
лалар ойын алаңы бар, – дейді Ло-
бода көшесіндегі 14-үйдің тұрғыны 
Катерина Ивановна. 

Тұрғындар сондай-ақ, «пластик, 
металл, шыныны бөлек сақтауға ар-
налған контейнерлер барлық жерге 
қойылуы тиіс» дейді. Ескерткен 
белгінің болмауынан олар тұрмыс-
тық қалдықтарды қалай болса солай 
лақтырады. 

«Горкомтранстың» шебері Ма-
рина По  тешкинаның айтуынша, 
қоқыс жәшіктерінің саны «Жұ-
мыспен қамтудың 2020-2021 жыл-
дарға арналған жол картасына» сай.

– Қоқыс жәшіктерінің саны 
тұрғындар санына сай есептеледі. 
Тұрғындар үйде қанша адам тұра-
тынын жасырады. 5 адам тұрса 2-еу 
деп көрсетеді. Қалдықтардың шама-
дан артық шығып, контейнерлерге 
сыймауының бір себебі – осы, – дей-
ді  Марина Николаевна. 

Қоқысты түнде әкету 
заңға қайшы ма?

«Горкомтранс» «КамАЗ»-дары 
контейнерлерді түнде әкетеді. Заң 
өкілдері Әкімшілік кодексінің 437-
ші «Тыныштықты бұзу» бабы оған 
тыйым салатынын айтады. 

– Жеке тұлғалардың қалыпты 
демалысы мен тыныштығына ке-
дергі келтіретін, сағат 22.00-ден 
таңғы 9.00-ге дейін тыныштықты 
бұзу, оның ішінде тұрғынжайда 
және оның сыртында шұғыл қажет-
тілікпен байланысы жоқ шу шыға-
ратын жұмыстарды жүргізу, жеке 
тұлғаларға – 5, шағын кәсіпкерлік 
субъектілеріне немесе коммерция-
лық емес ұйымдарға – 20, орта 

кәсіпкерлік субъектілеріне – 30, ірі 
кәсіпкерлік субъектілеріне 100 АЕК 
(айлық есептік көрсеткіш) мөл-
шерінде айыппұл салуға әкеп соға-
ды, – дейді қаланың Оңтүстік-Шы-
ғыс полиция бөлімінің учаскелік 
қыз меткерлері.

– Күнде кешке 40 минут тере-
зенің астында тарс-гүрс дыбыстар 
шығады. 2-қабатта тұрғандықтан, 
мазаны алады. Бұл шектен шыққан-
дық, – дейді Степной-2 мекенжай-
ының тұрғыны Әлібек Әбдуәлі. 
«Қо қысты түнде таситын» «Горком-
транс» әкімшілігінің айтуынша, 
Степ ной-2,3,4 ауданына шығатын 
көліктердің біразы қазіргі таңда бұ-
зылып тұр. 

– Қоқыс таситын көліктер кезек-
шілік бойынша жұмыс істейді. Түнгі 
ауысымда жүргендер тұрғындардың 
мазасын алмау үшін дыбыс сигнал-
дарын беруді тоқтатты. Қоқыстың 
уақытында тасымалданбауы ау-
лаларда ретсіз қойылып, бізге қо-
лайсыздық тудыратын көліктердің 
кесірінен. Түнде алып үлгермесек, 
міндетті түрде күндіз алып кетеміз, 
– дейді Марина Николаевна. 

Қарағандының қоқысы қоғам-
дық проблемаға айналғалы қашан?! 
Қаланың шеткі аудандарын айт-
пасақ та түсінікті. Тұрғындардың 
қоқысты бөлек жинау мәдениеті-
нен күдер үзген «Горкомтранс» 
әкімшілігі: 

– Қаланың жан-жағы қоқыс. По-
лигондар да толып тұр. Ал, тұрғын-
дар үшін бәріне «Горкомтранс» жау-
апты. Қала әкім дігінен осы мәселеге 
назар аударып, ҚСК қызметкерлері-
не, тұрғындарға түсіндіру жұмыста-
рын жүргізуді сұраймыз, – деген уәж 
айтады. Кімнің талабы орынды?

Келер жылы Красная поляна 
ауылының ауыз су құбырын қай-
та құру үшін аудандық бюджеттен 
қаржы бөлініп, аудандық құрылыс 
бөлімімен жобалау-сметалық құ-
жаттары дайындалуда. Құжатты 
дайындап жатқан «КостанайАгро-
промпроект» ЖШС мен құрылыс 
бөлімінің өкілдері ауылға барып, 
тұрғындармен кездесіп қайтты. 
Қоғамдық тыңдауда жобаның сыз-
балары көрсетіліп,  ұсыныстар 
қаралды. Мамандардың мәлім-
деуінше, жерасты су ресурстары 
арнайы зерттеліп, оның гидроге-
ологиялық картасы жасалған. Ол 
картада қай жерден, қандай те-
реңдіктен, қандай су шығатыны, 

оның мөлшері мен сол аймақтағы 
жерасты суларының барша қоры 
сияқты деректер көрсетілген. 
Тұрғындар 2021 жылы орталық 
көшелерге төселген асфальт жол-
дардың құрылыс барысында жа-
рамсыз боп қалмауына алаңдайды. 
Көтерілген мәселелер бойынша 
хаттама жасалып, ұсыныстар жол-
данды. Айта кетейік, биыл округ-
ке қарасты Бекет ауылында ауыз 
су құбырының құрылысы жүр-
гізілуде. Қазіргі таңда ұңғымадан 
бастап, ауыл арасындағы құбыр-
лар аяқталып, үйге су тарту жұ-
мыстары қолға алынған. 

Шет ауданы

Ауыз су құбыры
тартылады

Еліміздің барлық елді мекенінде ауыз су қолжетімді болуы 
тиіс.  Президент Қасым-Жомарт Тоқаев  халыққа арнаған Жол-
дауында қалалар мен ауылдарды 100 пайыз сумен қамтамасыз 
етуді тапсырған болатын. Осы уақытқа дейін Шет ауданы Крас-
ная поляна ауылында  ауыз су проблемасы шешімін таппай кел-
ген-ді. Биыл бұл мәселенің түйіні тарқатылды. 

Нұрдос КӘРІМ,
«Ortalyq Qazaqstan»
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● ЖАҒЫМДЫ ЖАҢАЛЫҚ

Нысанның ашылу салтанатына Шет ау-
даны әкімінің орынбасары Дәурен Кәрсен-
баев, Қарағанды облыстық табиғи ресурстар 
және табиғатты пайдалануды реттеу басқар-
масының басшысы Бақтияр Санбаев, орман 

Тілсіз жаумен күрес күшейеді 
Шет ауданында халық саны артып келеді. Жер көлемі ауқымды аймаққа 

өрт сөндіру стансасы керек еді. Көп жыл бойы өзекті болып саналған мәселе 
жақында өз шешімін тапты. Ақсу-Аюлы ауылынан Балқашқа қарай шыға- 
беріс жолдың бойында бірінші типті модульдік орман өрт сөндіру стансасы 
ашылды.

Нұрдос КӘРІМ,
«Ortalyq Qazaqstan»

шаруашылығында ұзақ жылдар еңбек еткен 
ардагер Қазыбек Сейітжанұлы, Ақсу-Аюлы 
ауылының тұрғыны, ардагер Амантай Раши-
тов қатысып, құттықтау сөздерін жеткізді.

– Президентіміз Қасым-Жомарт Тоқаев 
Үкіметке орман, дала өрттерінің алдын алуға 
қатысты бірқатар міндеттер жүктеген бола-
тын. Осыған сәйкес, қаржы бөлініп, еліміздің 

Одан бөлек, Бал-
қаштың экологиялық 
ак тивистері қоқысты 
рұқ сатсыз жинауға қар-
сы күрес жүргізуде. 
Жер гілікті атқарушы ор-
гандардың қолдауы мен 
олар табиғи полигон-
дардың орындарын бел-
гілеп қана қоймай, қор-
шаған ортаны ластайтын 
заттарды анық тайды. 
Ал, қоқыс ты белгілен-
ген жерге төк пегендер 
әкімшілік жауапкер-
шілікке тартылады.

– Қала маңын тазарту 

жұмыс тары қыркүйекте 
басталды. Соң ғы ап тада 
төрт кәсіпкерді әкімшілік 
жа уапкершілікке тарт-
тық. Оларға айып пұл са-
лынды. Қазір өздері жа-
саған қоқыс үйінділерін 
тазартуда. Мен барлық 
тұрғындарды азаматтық 
жауапкершілік танытуға 
және қоршаған ортаға 
зиян келтірмеуге шақы-
рамын, – дейді қоғам 
белсендісі Анар Адамбе-
кова.

Өз тілшімізден

әр өңірінде жұмыстар қолға алына бастады. 
Бұл – біз үшін өте қажет. Тозығы жеткен тех-
никалар мен өрт сөндіру бекеттерін жаңарту 
жайы да назардан тыс қалмақ емес. Аталған 
орман өрт сөндіру стансасы талапқа сай, 
өртке қарсы қажетті құрал-жабдықтармен 
қатар, киімдер және арнайы техникалармен 
қамтылған, сондай-ақ, штаттық бірліктер қа-
растырылған, – деді Дәурен Кәрсенбаев.

Айта кетейік, типті модульдік орман өрт 
сөндіру стансасы заманауи талаптарға сай 
жабдықталған. Өрт сөндіру көліктері қыз-
метке әзір. Дабыл қағылған сәттен бастап, 
небары 1 минут ішінде жолға шығады. Қыз-
меткерлерге арнайы жатын бөлмелері де қа-
растырылған. Спортзал, асхана мен кәсіби 
дайындық жасау орындары да бар.
Шет ауданы

Қоршаған орта 
қорғансыз қалмайды 

Космостан мониторинг жүргізу арқылы Балқаш маңайындағы 22 мың текше метр 
қоқыс үйінділері анықталды. Заңсыз қоқыс полигондарын тазартуға тоғыз арнайы тех-
ника жұмылдырылады. 

Ақтүбекке су келді 
Нұра ауданындағы Ақтүбек ауылы үшін ауыз су ұңғымасы бұрғыланды. 

Су тарату станциясы бар ұңғыма ауылдарды 2025 жылға дейін таза ауыз сумен 
қамтамасыз ету бағдарламасы бойынша жабдықталған. 

– Ақтүбек тұрғындары бұған дейін 9 шақы-
рым жерде орналасқан Құланөтпес ауылынан су 
тасып келген. Жақында облыстық бюджет есебі-
нен жаңа ұңғыма бұрғыланды. Ол жабық типті 
су тарату станциясымен және тұзсызданды-
рғышпен жабдықталған. Енді тұрғындар сапалы 
ауыз суды пайдалана алады, – деді Нұра ауда-
нының тұрғын үй-коммуналдық шаруашылығы 
бөлімінің басшысы Нұржан Оралбаев.

Сондай-ақ, Нұра ауданындағы бес ауыл, атап 
айтқанда Тікенекті, Талдысай, Жанбөбек, Бар-
шын және Құланөтпес ауылдарын интернетпен 
қамту жұмыстары жүргізілуде. Бүгінде Тікене-
кті және Талдысайдағы жұмыстар 90 пайызға 
аяқталған.

Өз тілшімізден
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Қарағанды облысы бойынша 
Ішкі мемлекеттік аудит департа-
ментінде мемлекеттік қызмет-
шілерінің Ар-намыс кодексінің, 
мемлекеттік қызмет жəне жемқор-
лыққа қарсы күрес туралы заңда-
рының нормаларын департамент 
қызметкерлерінің бұзу фактілерін 
хабарлау үшін 9.00-18.00-ге дейін 
жұмыс тəртібімен 56-31-35, 56-
25-82 сенім телефондары қызмет 
етеді. Жеке жəне заңды тұлғалар-
дың өтініштеріне арналған элек-
трондық мекенжайы  fi nk.kar@
minfi n.gov.kz

д

Республика күні – қа-
зақтың тəуелсіздігін дəріптеп, 
нығайтуға, егемендігімізді 
көздің қарашығындай сақта-
уға, азаматтығымызды баға-
лауға үндейтін мереке. Осы 
орайда жас бүлдіршіндерді 
отансүйгіштікке, елдік рух 
пен ұлттық ұстанымын берік 
етуге шақыратын ұлттық ме-
рекенің маңызы үлкен. Əсіре-
се, Көк Туымыз – егемендік, 
азаттық, бірлік, бейбітшілік 
сынды ізгі құндылықтарды 
ұштастыратын қастерлі құн-
дылық. Рəміздерімізді осы-
лайша бүлдіршіндерге дəріп-
теу арқылы ертеңгілігімізді 
жоғары деңгейде өткіздік.

Ертеңгілікте тəрбиешілер 

Балалар танымындағы 
Тəуелсіздік

Республика күнінде «Тілек» бөбекжайындағы «Балдəу-
рен» тобының бүлдіршіндері ертеңгілік өткізді.

Лəззат Төлешова, Балдырған Бе-
кенова балалардың Отанға деген 
сүйіспеншілік сезімдерін оятты. 
Сонымен қатар, бүлдіршіндер 
SARYARQA телеарнасындағы 
«Қуыр маш» бағдарламасының 
басты кейіпкерлері ретінде те-
леэфирге шығып, өздерінің өлең 
шумақтарын айтты. Əдемі би-
лерімен қатар білімдерін паш 
етті.

Балабақшада алған білім мен 
тəрбиенің арқасында елімізде 
ұлттың еркіндігін бағалай білетін 
ұл-қыздарымыздың өсіп келе 
жатқаны қуантады.

Əсел МҰСАБЕКОВА,
«Тілек» бөбекжайының 

ата-анасы

Түзету
Газеттің 31 қазан №121 

(23 297) санындағы «Топар: 
жағдай жіті бақылауда» атты 
мақаладағы Данияр Серға-
зинді Данияр Мерғазин деп 
оқуларыңызды сұраймыз. 

Шараны ұйымдастырушылар-
дың сөзінше, баланың есте сақтау 
қабілетін қалыптастыру – бұл 
бала болашағына зор көмек. 

 – Балаға ұрысып немесе ерке-
летіп айтқан ақыл қона бермейді. 
Іс-əрекетпен тəрбиелеген жөн. 
Əсіресе, əдебиетіміз бен мəдени-
етке шақырған абзал. Сонымен 
қатар, оның белгілі бір жетістікке 
жету жолында еңбектенгенін та-

● БАЙҚАУ

Əдебиетке жақынның 
мəдениеті басым

Абай атындағы облыстық балалар кітапханасының 70 жыл-
дығы аясында мектеп оқушылары арасында қарымды қа-
ламгер, балалар ақыны Жеңіс Қашқыновтың өлеңдерін мəнер-
леп оқу сайысы өтеді.

Жан АМАНТАЙ,
«Ortalyq Qazaqstan»  

лап ету керек. Бұл шара арқылы біз 
ақын өлеңдерінің мəн-мағынасы 
арқылы болашақ ұрпақ тəрбиесіне 
аз да болса үлес қосқымыз келеді, 
– деп атап өтті шара ұйымдасты-
рушысы Айтбай Жұмағұлов. 

Сайыстың басты мақсаты – 
ақын өлеңдерін түсініп жатқа айту 
арқылы оқушылардың функцио-
налды сауаттылығын арттыру. 
Қазіргі таңда сайысқа қатысуға 
35 қаланың мектебінен 2-3 сы-
нып оқушыларынан 100-ге жуық 
өтінім түскен.  

Тəртіп сақшыларының ай-
туынша, голографиялық проек-
торлар асфальтқа əртүрлі бейне-
лерді салып, алаяқтардың əрқашан 
банк қызметкері болып көрінетіні 
жөнінде ақпарат таратады. Сон-
дықтан голопроекторларды орнату 
үшін адам көп жиналатын жерлер 
таңдалған. Құрылғылар көрсеткен 
бейнелер арқылы адамдар алая қ-
тарды тез аңғарады деп күтілуде. 
Голопроекторлардың барлығы 
бірдей ақпаратты əртүрлі суреттер 
арқылы хабарлайды.

Облыстың киберқылмыспен 
күрес басқармасының мəліметін-

● ҚҰҚЫҚ

Алаяқтыққа тұсау бар
Қарағандыда голографиялық проекторлар пайда болды. 

Олар асфальтқа əртүрлі бейнелер салу арқылы алаяқтардан 
қорғайды.

Аяулым СОВЕТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

ше, Қарағандыда қазіргі таңда 
бес голографиялық проектор бар. 
Олар облыстың полиция депар-
таментіне кіреберісте, сондай-ақ, 
орталық саябаққа кіреберісте 
жəне көл жанында орналасқан. 
Оңтүстік-Шығыстағы Жеңіс сая-
бағына кіреберіс пен Майқұ-
дықтағы орталық саябаққа кіре-
берісте де проекторлар тұр. 

Киберқылмыспен күрес 
басқармасы қызметкерлері бүгін-
гі таңда департаментте интернет   
алаяқтық бойынша 1597 факті тір-
келгенін айтады. Алдағы уақытта 
алаяқтардың түрлі қылмыстарына 
тұсау салу мақсатында Қараған-
дыда тағы 5 голографиялық про-
ектор орнатылмақ.

ХАБАРЛАНДЫРУ

«Қазаэронавигация» PMM 
ҚР Экологиялык кодексінің та-
лаптарына сəйкес Қарағанды 
қаласындағы «Басқару мұна-
расы мен инфрақұрылымы бар 
əкімшілік-техникалық ғимарат 
салу» жобасы үшін орман ша-
руашылығын жүргізуге бай-
ланысты емес мақсаттар үшін 
орман қоры жерлерінің сана-
тынан басқа санаттағы жерлер-
ге ауыстыру бойынша көпшілік 
талқылау арқылы қоғамдық 
тыңдаулар өткізеді.

Қоғамдық талқылау 
02.11.2023 ж. бастап 29.11.2023 
ж. дейін Бірынғай экологиялық 
портал (https://ecoportal.kz/) 
сайтында өтеді.

Барлық ескертулер мен ұсы-
ныстар осы күндері қабылдана-
ды жəне осы мерзім өткеннен 
кейін ескертулер мен ұсыныс-
тар қабылданбайды. Ескерту-
лер мен ұсыныстар үшін жоба 
құжаттары тобымен Бірыңғай 
экологиялық порталда танысуға 
болады.

«Қазаэронавигация» РММ 
бөлімінің маманының байла-
ныс деректері:      Қарағанды қ. 
«Сарыарқа» əуежайы, Есептік 
тоқсан 067, құрылыс 10, тел: 
8(702)5424266. Мекенжайы: 
farhat.kunanbayev@ans.kz

ОБЪЯВЛЕНИЕ

РГП «Казаэронавигация» в 
соответствии с требованиями 
Экологического кодекса РК про-
водит общественные слушания 
посредством публичных обсуж-
дений по переводу из категории 
земель лесного фонда в земли 
других категорий для целей, не 
связанных с ведением лесного хо-
зяйства для проекта «Строитель-
ство административно-техни-
ческого здания с диспетчерской 
вышкой и инфраструктурой».

Публичные обсуждения 
состоятся с 02.11.2023 г. по 
29.11.2023 г. на сайте Единый 
Экологический портал (https://
ecoportal.kz). Все замечания и 
предложения принимаются в эти 
дни и по истечению данного сро-
ка замечания и предложения не 
принимаются.

С пакетом предпроектной до-
кументации можно ознакомиться 
на Едином экологическом порта-
ле для предоставления замеча-
ний и предложений.

Наименование и контактные 
данные ответственного специа-
листа РГП «Казаэронавигация», 
г. Караганда, Аэропорт «Са-
ры-Арка», учетный квартал 067, 
строение 10, тел: 8(702)5424266. 
эл.адрес: farhat.kunanbayev@ans.
kz 
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● МЕРЕКЕ ШУАҒЫ

Қызыққа толы «Музей түні»
Ұлттық мереке аясында Балқаш тарихи-өлкетану музейінде «Музей түні» іс-шарасы ұйымдас-

тырылды. Күн ұяға қонар шақта басталып, түн ортасына дейін жалғасқан мұндай тағылымды 
шараға мектеп оқушылары көптеп жиналған. Сонымен бірге, мəде ниет қызметкерлері, қылқалам 
шеберлері, студенттер, көне жəдігерге жанашыр жандар мен жергілікті тұрғындар да келген. Ал-
дымен көне жəдігерлер мен ырым-тыйымдар жайлы мектеп оқушылары мен ардагерлер арасында 
танымдық ойындар өткізіліп, экспозиция залдарына саяхат жасалды.

Жобаның мақсаты – барлық 
санаттағы халықтың уақытын 
тиімді өткізумен қатар, музей-
дің ғылыми орталық қана емес, 
мəдени-көпшілік орын екені 
туралы ұғымды күшейту. Мұн-
дай мəдени-рухани демалыс 
келушілерге қолайлы. Көне туын-
дыларды насихаттау жəне тарихи 
жəдігерлердің алуан сырын жас 
буынға сіңіру арқылы патрио-
тизмді күшейтуде маңызы зор.
Биылғы мерекенің басты ерек-
шелігі – бағдарламада мұражай 
экспозициясы бойынша экскур-
сиядан бөлек, Балқаш шебер-
лерінің шебер-фест-жəрмеңкесі, 
сəндік-қолданбалы өнер жəне қол-
дан жасалған бұйымдар бойынша 

Нұрдос КƏРІМ,
«Ortalyq Qazaqstan»

шеберлік сабақтары, «Музей зат-
тарының құпия сы» квест-ойын-
дары, «Музей білгірлері» өлкета-
ну викторинасы, жұмбақтар мен 
жаңылтпаш, ұлттық ойындардан 
сайыс тар ұйымдастырылғандығы. 

– Біз «Музей түні» арқылы 
адамдарды музей тынысымен 
таныс тырып, танымын артты-
рып жүрміз. Биыл бұл музейдің 
құрылғанына 50 жыл толып отыр. 
Бүгінгі іс-шарада мұны да ескеріп 
жатырмыз. Музей  жəдігерлер 
мен деректерді сақтап қана қой-
май, тұрғындарға таныстыруы 
қажет. Шара аясында көрермен-
дер барлық жəдігерлерді тегін 
тамашалайды. Мұражай ашылға-
лы «Қазақтың халық аспаптары» 
экспозициясы əртүрлі саз аспапта-
рының макетімен толықтырылды. 
«Өлкенің жануарлар дүниесі мен 

өсімдіктер əлемі» залында Балқаш 
өңірінің флорасы мен фау насы 
қойылған. Ең қызықты зал – архе-
ология залы, онда пештің макеті, 
петроглифтер, тасмүсіндер, тағы 
басқа жəдігерлер  қойылған. 50 
мыңға жуық экспонаттық қор бар. 
Бұл көрме көрермендердің қата-
рын одан əрі көбейту үшін жұмыс 
істейтін болады. Тағы да бір ерек-
шелігі, суретшілердің туынды-
лары тамашалаушыларға ерекше 
əсер сыйлауда, – дейді Балқаш та-
рихи-өлкетану музейінің басшы-
сы Дəулет Қожақов.

Музей директорының айтуын-
ша, бүгінгі күнде халықтың ру-
хани əлемі, мəдени деңгейі даму 
үстінде. Бір қуантарлығы, бірер 
жыл бұрын мектеп оқушылары 

мен студенттер музейге үлкен-
дердің мəжбүрлеуімен келсе, қазір 
əрбір отбасы өз қалауымен  қы-
зыға аралайды екен.

Шежіремізден сыр шертіп, 
кешегіміз бен бүгінімізді сабақта-

стырып келе жатқан мұражай 
ұжымы шеберлік сабақтарын да 
өткізді. Арай Ахметова, Асыл 
Серікқызы бастаған қызметкерлер 
бұрын-соңды ешкім көрмеген экс-
клюзив жəдігерлерді келушілер 
назарына ұсынды. Сонымен қа-
тар, көрермендерге түрлі сайыс-
тарға қатысуға мүмкіндік берді. 
Мұражайға келушілердің пікі-
рінше, қызықты шараның тəрбие-
лік мəні зор. Оқушыларды туған 
жерді сүйіп, құрметтеуге жете-
лейді. Ел тарихынан сыр шертетін 
мəліметтерге қызығушылықты 
арттырады. Көрер мендер мұндай 
іс жалғасын тапса деген ниетпен 
тарқасты.
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● ФУТБОЛ

Ұлттық құрама
шешуші ойынға
дайын ба? 

Ең алғаш Қарқаралының іргетасы 1824 
жылы бекініс болып қаланған. Ал, 1827 
жыл дан бастап, Қарқаралы казак станицасы 
бо лады. 

– Әжем марқұм айтып отыратын «Боқ
тыдан ағып шығатын Талдының бір саласы 
Сарыбұлақ деген өзен бойында егін екті» 
деп. Сол кездегі жазба ларға қарасақ, егін
шілікті қазақтар да жете меңгерген екен. 
Көп егін еккен. Кәм песке басталмай тұрған 
ХХ ға сырдың бас кезінде болған – бұл. Егін
ді Қоянды жәрмеңкесінде пұлдаған, – дейді 
өлке тарихын зерделеп, қағаз бетіне ғана 
емес, деректі фильм түсіріп, таспаға қал
дыруды мұрат еткен Qagan.kz ақ параттық
танымдық порталдың атқарушы директоры 
Құрманғазы Өтебай. 

Ахаңдардың да келіп қоныс теуіп, қазақ 
балаларын оқытқаны да осы уақыт. Негізін
де Қарқаралының басында орыс пен татар
лар ғана оқыған. Ол уақытта ешкім қазақтың 
көзін ашуға ықыласты бола қоймады. 

– Қарқаралыдан әрі қарай жиырма 
шақырымдай жерде Жиренсақалдың арғы 
бауырындағы Ақтеректе Ахаң мектеп аша
ды. Ақжан әлМәшәни сынды тұлғалар осы 
мектептен тәлім алған екен. Осы төңіректе 
көзі ашық, көкірегі ояу қазақтың балалары 
сол мектептен дәріс алған. Өткен ғасырдың 
2930 жылдарындағы көтерілістің идея
сын көзі ашық адамдар осы жерден алып 
шыққан, – дейді Құрманғазы Өтебай.

Қарқаралы жақтағы мектеп болсын, 
ескі үйлер болсын, ХІХ ғасырдың аяғы ХХ 
ғасырдың басында салынған. «Ахметтің 
үйі» деп мөлшерлеген баспана құрылысы 
да сол уақытта ағаштан қиылып салынған 
үйлермен бірдей. Тек қана айырмашылығы 
бөлмелерінің бірі кең болса, екіншісі тарлау 
болып келеді. 

Айта кету керек, Ақтерек – үлкен ауыл 
болған. Қазақтар келіп қоныстанған.

– Көнекөз қариялардың айтуынша, Ақ
теректе ерекше үш үй болған. Біріншісі 

● АСЫЛ МҰРА

Ұлт ұстазы тұрған үй
Арқаның алтын тәжі атанған Қарқаралы қаласы да, даласы да тұнған та-

рих. Дегенмен, өткен күннің мұрасына анықтап қарап, болашаққа қалдыру 
үшін қандай қадам жасалуда? Ұлылардың табаны тиіп, елге сіңірген еңбегі 
еленіп жатыр ма? Жақында зерттеушілер Ұлт ұстазы Ахмет тұрған үйді тап
қандарын айтып сүйіншілетті...

екен. Сол кісі айтып еді осы үйлерді салған
да, бәрін ойластырған, қабырғадағы бөре
нелер ойып салынған, Ақтеректің қарағайы 
деп. Төбедегі балкалар, майқарағай, самыр
сын сияқты ағаш болуы мүмкін. Алысберіс 
жасаған уақыт. Мыс алып барса, кейін қай
тқан керуен осын дай құры   лысқа керек затты 
тиеп қайтатын, – дейді әріптесіміз. 

– Ах мет мектебі, ағаш тан қиып салынған, 
екіншісі – соған қарамақарсы кейін өртеніп 
кеткен екі қабатты кеңсе болған. Ал үшін
шісі – кеңсе жанында арнайы кісі түсетін үй. 
Ахмет енді кеңседе жатпайтыны белгілі ғой. 
Келімдікетімді кісісі бар. Кеңсе, мектеп, үй 
жақын орналасқан. Арасы 3040 метр ша
масында ғана. Қалғаны тас үй. Дәл сондай 
үйде тұрды дегенге сену қиын, – дейді Құр
манғазы Өтебай. 

Молда емес, жаңа білім, жаңа леп әкел
ген адам болғаннан кейін сол уақыттағы 
зәулім үйде тұрғаны ләзім. Үй болса, Кеңес 
дәуірінде, одан кейін де сырты сырланып, 
сыр бүгіп жатты.

– Үштөрт рет бардық. Көзіміз жеткені, 
бұл үй мектептің көмір қора сына айналған 
екен. Төбесі жабылмай, су аққан. Төбесіне 
тіреу ретінде май қарағай тастаған. Еркеш 
Тышқа нбаев деген архитектор, құрылысшы 
инженер Құнанбай салдырған үйде тұр ған 

 ТҮЙІН:
Ұлт ұстазы Қарқаралыда болған 

уақытында өмірінің жартысын мектеп-
те өткізсе, қалғанын сол үйде өткізді 
емес пе?! Үстел басында отырып, қи-
ялымен болашаққа самғаған шығар?! 
Енді бұл үйді зерттеп, зерделеп, мүлдем 
шіріп, жоғалып кетпей тұрғанда қалпы-
на кел тірсе деген ниет біздікі. Тек Ахмет 
мектебіне ғана емес, оның тұрған үйіне 
де мемлекеттік қамқорлық жасалса, құ-
бақұп...

«Ахмет қайда кетті дейсің? Осында 
болды ғой. Өйткені ол үйден басқа қорған 
үй болған жоқ» деген сөзді көнекөз қа-
риялар айтқан екен. Шынымен, Ахмет 
ешқайда кеткен жоқ. Оның ізі Қарқа
ралыда сайрап жатыр... Жоқтаушысы 
ғана керек болып тұр!

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

Әлемнің түпкіртүпкіріндегі 35 елден 
жиналған 300ге жуық дзюдошының басты 
мақсаты – сайыс жеңімпазы атану. Алайда, 
алапат күш иесін тек сайыс пен дайындық 
және бақ шешеді емес пе?! Қазақ спортшы
ларының бұл сында бағы басым болып, бес 
бірдей алтын алды. 

 – Жарыс болған соң қобалжисыз, әрине. 
Бірақ, сенім мен жігер – еразаматтың бас
ты қаруы. Ел үмітін ақтап, жарысқа сонау 
жақтан ат арытып келгендегі еңбегіміз еш 
кетпеді, – деді Боранбай Тергеубеков.

● ДЗЮДО

Алтын тұғырда
ардагерлер

Біріккен Араб Әмірлігінің аста-
насы АбуДаби қаласында арда-
герлер арасында дзюдо күресінен 
жарыс өтті. Бұл сыннан қазақстан-
дық құрама 5 алтын, 3 күміс, 4 қола 
медаль еншілеп қайтты. Құрама 
са пында қарағандылық ардагер 
спортшы Боранбай Тергеубеков 100 
ке ліден жоғары салмақта алдына 
жан салмады.

Жан АМАНТАЙ,
«Ortalyq Qazaqstan»  

Дүниежүзілік бокс қауымдас
тығы (WBA) барлық салмақ дәрежесі 
бойынша рейтингінің жа ңартыл ған 
нұсқасын жариялады. Үз діктердің 
қатарында қазақстандық былғары 
қолғап шеберлері де бар.

Аса ауыр салмақ дәрежесінде қолғап 
түйістіріп жүрген отандасымыз Иван Дычко 
бір саты төмен түсіп, ХІ орынға табан тіреді. 

Екінші орта салмақта әлемнің абсолют
ті чемпионы – мексикалық Сауль «Канело» 
Альварес. Ал, отандасымыз Бек Нұрмағанбет 
бір саты жоғарылап, IX орынға тұрақтады. 

Ал, бірінші жартылай орта дивизион
дағы «WBAның әлем чемпионы» атағы 
әзірге бос. Үздік үш үміткер ретінде ұлы
британиялық Охара Дэвис, АҚШ боксшысы 
кіші Кеннет Симс пен венесуэлалық Исма
эль Барросо ұсынылған. Осы салмақта өнер 
көрсететін қазақстандық Батыр Жүкембаев 
өзінің XIV орнын сақтап қалды. 

Екінші жартылай жеңіл салмақ дәреже
сінде жұдырықтасатын тағы бір отандасы
мыз Сұлтан Заурбек бір орынға төмен сыр
ғып, VI орынға жайғасты.

Екінші жеңіл салмақ бойынша әлем чем
пионы – филиппиндік Марлон Тапалес. Осы 
салмақта өнер көрсететін отандасымыз Ев
гений Павлов IV орынды түйіндеп тұр.

Дайындаған
    Ербол ЕРБОЛАТ,
«Ortalyq Qazaqstan»

Футболдан Еуропа чемпиона-
тының іріктеу кезеңінің аяқталуы-
на да аз қалды. Қазақстан ұлттық 
құрама командасы 17 қарашада өз 
алаңында СанМарино құрамасын 
қабылдайды. Бұл ойынға билет-
тер 30 қазаннан бастап, сатылымға 
шықты. Сол күні бірнеше сағаттың 
ішінде 14 527 билет сатылып кеткен. 

Айта кетейік, қос команда арасындағы 
алғашқы кездесу 0:3 есебімен аяқталған 
болатын. Жерлестер сырт алаңда жеңіске 
жетіп, маңызды ұпайды еншілеп қайтты. 
Қазіргі таңда «Н» тобындағы жағдай күрт 
өзгеріп кетуі бек мүмкін. Демек, отандаста
рымыздың іріктеу кезеңінен өтуге әлі де 
мүмкіндіктері бар. 

Қазір бұл топта 19 ұпаймен Словения 
құрамасы көш бастап тұр. Дания құрамасы
ның да еншісінде – 19 ұпай. 18 қарашада қос 
команда Дания құрамасының алаңында қа
рымта кездесу өткізеді. Бұған дейінгі ойын 
1:1 есебімен тең аяқталған еді. Бұл жолы 
топтан алғашқы болып шығуы үшін қос ко
манда барын салып ойнайтыны сөзсіз. Де
мек, біреуі ұпай жоғалтады.

Соңғы ойын – сырт алаңда Словения 
құрамасына қарсы. Алғашқы ойында жер
лестер бұл командадан өз алаңында 1:2 
есебімен жеңіліп қалған еді. Егер қарымта 
кездесуде отандастарымыз қарсыласта
рынан айласын асырса, «Н»тобынан ІІ орын
мен келесі кезеңге шығуымыз әбден мүмкін.

● КИКБОКСИНГ

Жерлесіміз
жүлдемен оралды

Сауд Арабиясының астанасы 
ЭрРиядта қаласында жауынгерлік 
ойындарынан дүниежүзілік турнир 
өтті. Аталмыш турнирде қараған-
дылық Руслан Степанов кикбок-
сингтен 81 келі салмақ дәрежесінде 
өнер көрсетіп, турнирдің қола жүл-
дегері атанды. Айта кетейік, әлемдік 
турнирге 80нен астам елден 1500 
спортшы қатысқан. 

Жауынгерлік ойындарының бағдарлама
сына спорттың 16 түрі енді. Барлық спорт 
түрін қоса есептегенде осы байқауда спорт
шылар 954 медаль жиынтығын сарапқа сал
ды. Турнир қорытындысында Украина спорт
шылары медаль жиынтығы бойынша көш 
басына шықты. Одан кейінгі сатыда Сауд 
Арабиясының спортшылары табан тіреді. 
Ал, Қазақстан құрамасы 12 алтын, 13 күміс, 
23 қоламен үздік үштіктің қатарына енді.

● БОКС

WBA рейтингі
жаңартылды

● БҰҚАРАЛЫҚ СПОРТ

Турнир бір минут үнсіздікпен бастал
ды. Жиналған жұрт Костенко шахтасын
да қаза тапқан кеншілерді еске алды. 
Достықты ту еткен додаға облыстық 
«Saryarqa» телеарнасы мен «Бірінші Қа
рағанды» телеарнасы және журналистика 
кафедрасының ұстаздарынан жасақталған 
команда қатысты. Жеребе бойынша бірін
ші болып алаңға облыстық «Saryarqa» 
телеарнасы мен «Бірінші Қарағанды» 
телеарнасының командасы шықты. Екі 
команда да доп соғуға әбден әккіленген 

журналистер бар екен. Жойқын соққылар 
жасалды. Бойшаң ойыншылар тордан биік 
секіріп, тосқауыл қойды. Жанкештілікпен 
еденге құлап, допты қайтарып жатты. Ми
нут өткен сайын тартыс күшейді. Жанкүй
ерлер ақпарат саласының майталманда
рынан мұндай деңгейдегі ойынды күтпесе 
керек, орындарына отыра алмай, тыпыр
шып сала берді. Нәтижесінде 2:0 есебімен 
«Бірінші Қарағанды» жеңіске жетіп, 
финалға жолдама алды. Екінші болып 
журналистика кафедрасы мен «Saryarqa 

Журналистер шықты алаңға
Биыл Е.Бөкетов атындағы Қарағанды университетіндегі филология фа-

культетіне – 85 жыл, журналистика кафедрасына 30 жыл толды. Қатар кел-
ген мерейтойдың құрметіне филология факультетінің басшылығы волейбол-
дан турнир ұйымдастырды. Оған өңірдегі БАҚ өкілдері қатысты. «Saryarqa 
Aqparat» медиахолдингінің ұжымы да қатысып, жүлделі ІІ орыннан көрінді. 

Aqparat» медиахолдингінің командасы 
шықты. Бұл ойын да жоғары қарқынмен 
өтті. Екі жақта да күнделікті спортпен 
шұғылданып жүрген шымыр ойыншы
лар бар. Олар ойын барысында жарқыл
дады. Бұл кездесудің айқын фавориті 
– алаң иелері еді. Себебі, олар тұрақты 
түрде волейбол ойнап, факультеттер ара
сындағы додаларға қатысып жүр. Соған 
қарамастан, ойынның бірінші кезеңінде 
әріптестеріміз жеңіске жетті. Екінші ке
зеңде де «Saryarqa Aqparat» есепте алға 
әжептәуір ұзап кеткен. Бірақ, қарсылас 
соңына қарай реттеліп, ойындарын жүй
еледі. Жалпы есеп 1:1 болды. Қорытынды 
үшінші кезеңде жеңістің дәмін сезген қар
сылас өз дегендеріне жетті. Ақтық кезең

Бұл додада маңыздысы жүлде емес. 
Бастысы – достық. Журналистердің 
ешбірі медальді көксеп келген жоқ. Мұны 
филология факультетінің деканы Елдос 
Түйте де айтты.

– Бұл алаңда қарсылас жоқ. Бәріміз 
– әріптеспіз, доспыз. Қызмет барысын
да ғана емес, осындай спорттық шара
ларда да бас қосайық. Спорт – адамдар
ды бірбіріне жақындастырады. Өзара 
байланысты, ауызбіршілікті күшейтеді. 
Әрдайым спортпен шұғылданып, сергек 
жүрейік. Достығымыз жасай берсін, – 
деді Елдос Түйте. 

Бірінші орын алған алаң иелері аза
маттық көрсетіп, өздерінің кубокта
рын «Бірінші Қарағанды» командасына 
табыстады. Сөйтіп, II орын «Saryarqa 
Aqparat» медиахолдингіне, үшінші жүлде 
«Saryarqa» телеарнасына бұйырды.  

Ұйымдастырушылар осындай турнир

де «Бірінші Қарағандының» қырандарын 
да жеңді. Ал, «Saryarqa Aqparat» телеар
налық әріптестерін екі кезеңде де жеңіп, 
жүлделі орыннан көрінді. 

лерді жиі өткізіп тұратындарын жеткізді.
Өз тілшімізден 

Суреттерді түсірген 
Жангелді ӘБДІҒАЛЫМ
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